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• POZNAN 

Upoznavanje sa Sokolovima 

N a vjezbi Sentry White Falcon 2005. koja se odrzava u Poljskoj 
letacke formacije zajedno cine arnericki avioni F-16, te bivse sov 
jetske letjelice (u vlasnistvu poljskog zrakoplovstva) MiG-29. 

Naime, u Poljsku je u sklopu viezbe dosla postrojba arnericke nacionalne 
garde sa svojim Soko/ovima. Poljaci i Amerikanci dije/e svoje avione i pri 
tome "ne mogu sakriti osmijeh s lica". Osnovni cilj viezbe je ipak upoz 
navanje Poljaka s avionima F-16. Kao sto je poznato, u poslu vrijednom 3 
i pol milijarde dolara, Poljska je kupila 48 primjeraka od SAD-a, a u svoje 
zrakoplovstvo pocet ce ih uvoditi 2006., zamjenjujuci aktualne MiG-ove. 

.LIMA 

Peta ovogodisnja nesreca 
P eruanski predsjednik Alejandro Toledo (na slici) 

17. je lipnja potvrdio da su kao posljedica hava 
rije vojnog helikoptera poginule dvije osobe. Jes 

devetoro ih je nestalo. Helikopter se srusio u vodopade 
rijeke Putumayo, 1400 km sjeverozapadno od Lime, ti 
jekom nadgledanja granice s Bolivijom. U helikopteru se 

nalazilo i troje civila: jedna zena, cetverogodisnia dievojcica i fotograf. 
Neki mediji, ali ne i vojska sluzbeno, dvoje su potonjih oznacili kao pogi 
nule. "U tijeku je velika operacija spasavanja" dodao je Toledo. Vojni letovi 
u Peruu ponekad sluze i za prijevoz civila s udaljenih mjesta, a ova nesre 
ca je peta ovogodisnia u peruanskom ratnom zrakoplovstvu. Zbog toga, 
je Toledo najavio obnovu i skoru kupnju cetiri helikoptera od Rusije. 

• SINGAPUR 

Pomoc s 
istoka 

S ingapurski zracni ,~ J 

tanker KC-135 je 
zajedno s 35 pripadnika osoblja 20. lipnja odletio na tromiesecnu 

zadacu u lrak. Putnici su zrakoplovci, djelatnici za podrsku te tehnicari iz 
tarnosnieg lnstituta za zracnu i svemirsku tehnologiju. U zraku ce gorivom 
opskrbljivati letjelice multinacionalnih snaga. Singapur, koji je jedan od 
americkih najblizih saveznika u Aziji, dosad je vec slao neke manje po 
strojbe u kriznu drzavu. Bila je rijec o dva desantna broda sa 180 clano 
va posade svaki, transportnom zrakoplovu C-130, te jos jednom KC-u. 
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• ZRACNA BAZA NELLIS 

Prva dama u Thunderbirdsima 

D emonstracijski odred arnerickog zrako 
plovstva Thunderbirds proslog je tjedna 
sluzbeno objavio popis pilota za 2006. 

godinu. Prvi put jedan od pilota bit ce zena, i to 
satnica Nicole Malachowski. Odred Thunderbirds 
inace ima elitni status, a sastav cini osam pilota 
(od kojih sest demonstratora), cetiri casnika za 
potporu, cetiri civila, te oko 120 pripadnika zra 
koplovstva, strucniaka u 29 zanimanja. Thunder 
birdsi svoje demonstracije obavljaju sa sest aviona tipa F-16, cetiri aviona 
lete u dijamant formaciji i pokazuju viezbovne postupke te letacku pre 
ciznost, dok dva solo pilota iz Sako/ova izvlace maksimum njihovih mo 
gucnosti, Prvu prezentaciju Thunderbirdsi su imali jos 1953., a odonda ih 
je gledalo vise od 310 milijuna ljudi na 3944 demonstracije, u svih 50 
americkih i vise od 60 stranih drzava, 

• WASHINGTON 

Pao Harrier, ozlijeden civil 

P rosloga tjedna tijekom vjezbe 
oko 2 km sjeverozapadno od 
zracne baze Yuma u Arizoni 

srusio se avian arnerickih marinaca 
AV-88 Harrier. Nakon sto se pilot ka 
tapultirao u blizini naseljenog pod 
rucja, jedna je civilna osoba ozlije 

dena. Glasnogovornik USMC-a bojnik Nat Fahy priopcio je da su obojica 
hitno prevezeni u bolnicu, a podrucie pada je odmah osigurano. 

• PEKING 

Kina opovrgava gradnju nosaca 

K ina je 17. lipnja 
sluzbeno negi 
rala da gradi 

nosac aviona, ali i po 
tvrdila da takva mo 
gucnost postoji u bu 
ducnosti, Nagadanja 
da je najmnogoljudnija 
zemlja svijeta zaintere 
sirana za uporabu no 
saca aviona postoje 
jos od 80-ih godina ka 
da je tamosnia mornarica pomno proucila otpisani australski nosac 
poslan u Kinu zbog rezanja. Novine China Daily citirale su Zhanga 
Guangqina, doministra Komisije za znanost, tehnologiju i industriju za 
nacionalnu obranu. lzjavio je da su nagadanja o gradnji nosaca u Sanga 
ju pogresna: "Zelim rascistiti cinjenicu da jedna takva stvar ne postoji". 
No, ne odbacivsi to u buducnosti, rekao je: "Kina ima veliki morski te 
ritorij. Zastita pomorske sigurnosti, suverenosti i prava je sveta misija 
nase mornarice". 
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dr. John Rose, direktor 
George C. Marshall Centra 

Nasa zedece je bi/a, i ostaje, 
stvoriti zejednicko razumijeva 
nje toga sto je mec!unarodna 
sigurnost i kako ju najbolje 
posticl, tako da sve nacije 
mogu pridonositi mirnoj, 
stabilnoj i sigurnoj 
buducnosti koju svi ielimo 
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Uoi:i s11ei:ane promocije polaznika 11ojnih skola 

Sve vojne sko!« i granska ucilista u OSRH priveli su 
uspjesno kraju izobrazbu jos jednog narastaja 

casnika i docesnike, a svecene promocija polaznika 
i ove ce se godine odriati u Vukovaru. Zadovoljstvo 

uspjehom polaznika izrazio je zapovjednik ZZ/0-a 
general bojnik Mirko Sundov, a sudeci prema 

izjavama najboljih polaznika, skolovenje je ispunilo i 
njihova ocekiven]« ... 
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-----·-··-..- ---- Open Up • poziv na otvorenost i suradnju 

Predsta11ljeni i:eski JAS·39C Gripeni 

Medunarodna konferen 
cija o otllorenosti i 
komunikaciji te odnosu 
spram medija 
Cilj konferencije bi/a je 
mec!usobna razmjena iskustava 
te poboljsanje komunikacijskih 
vjestina u odnosu spram medi 
ja i sveukupne javnosti, kao i 
jacanje odnosa te mec!usobne 
suradnje svih sudionika 
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U sklopu aeromitinga, tj. Dana otvorenih 
vrata zrakop/ovnih baza Gas/av i Prerov, 

predstavljen je novi avion u loveckom 
sastavu ceskih zrecnih snaga 

- JAS-39C Gripen 

Strana 22 

Naslovnicu snimio Tomislav BRANDT 
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RAZGOVOR 

dr. John Rose 

dire/ctor George C. Marshall Centra 

• Marshall Centar nekoliko mjeseci 
nakon otvaranja postao je 
njemacko-americko partnerstvo 

• profesori iz cije/oga svijeta 
predaju u ovom Centru 

• 115 hrvatskih studenata dosad 
je diplomiralo u Marshall Centru 

•• :c?? 
I 

Zajednickim razumijevanjem do medunarodne sigurnosti 
Osnovna namjera bila je stvoriti instituciju koja bi mogla oblikovati mirniju, stabilniju i si 
gurniju buducnost Europe i Euroazije, a i cijelog svijeta. Nasa zadaca je bila, i ostaje, stvo 
riti zajednicko razumijevanje toga sto je medunarodna sigurnost i kako ju najbolje postici, 
tako da sve nacije mogu pridonositi mirnoj, stabilnoj i sigurnoj buducncsti koju svi zelirno 

Vesna PINTARIC 
fotografije: Marshall Centar 

ldeia o Marshall Centru 

rodila se kratko nakon kra- 

ia Hladnoga rota. U regiii 

su se poiavliivale nove 

demokraciie i nove driave. 

a SAD su ih trebale 

angaiirati na pozitivan 

nacin. Trebali smo to 

zaiednicko razumiievanie 

kako bismo se angaiirali u 

takvom vitalnom i kom- 

pleksnom pitaniu kao sto 

ie medunarodna sigurnost 
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D osad je 115 hrvatskih studenata di plomiralo u Marshall Centru. Mnogi 
od njih na kljucnim su polozajima u 

hrvatskoj vladi ili imaju vaznu ulogu u 
nastojanjima Hrvatske da dobije poziv za 
pristup NATO-u. Njihova je namjera preni 
jeti stecena iskustva u Marshall Centru te 
ce tako krajem lipnja biti u Hrvatskoj orga 
niziran i okrugli stol o sigurnosnoj suradnji 
uoci kojeg smo iskoristili prigodu da kroz 
razgovor s direktorom Johnom Roseom 
predstavimo ovu instituciju cija je temeljna 
namjera okupiti sve nacije radi stvaranja 
stabilne i sigurne buducnosti. 

S kojom je temeljnom namjerom i zada 
com uspostavljen George C. Marshall 
Centar? 
Osnovna namjera bila je stvoriti instituci 

ju koja bi mogla oblikovati mirniju, stabil 
niju i sigurniju buducnost Europe i Euroa 
zije, a i cijeloga svijeta. Nasa zadaca bila 
je, i ostaje, stvoriti zajednicko razumijeva 
nje toga sto je medunarodna sigurnost i 
kako ju najbolje postici, tako da sve nacije 
mogu pridonositi mirnoj, stabilnoj i sigur 
noj buducnosti koju svi zelimo. 
!deja o Marshall Centru rodila se kratko 

nakon kraja Hladnoga rata. U regiji su se 
pojavljivale nave demokracije i nave drza 
ve, a SAD su ih trebale anqezirati na pozi 
tivan nacin. Trebali smo to zajednicko ra 
zumijevanje kako bismo se anqazirali u ta 
kvom vitalnom i kompleksnom pitanju kao 
sto je medunarodna sigurnost. Sa sjajnim 

napretkom, kojeg od tada vidimo, mozda je 
tesko sjetiti se da su te drzave stvarane 
pod sjenom Sovjetskog Saveza i Versav 
skog pakta. One imaju vrlo razlicitu tradi 
ciju i definiciju medunarodne sigurnosti. 
Americko-europsko zapovjednistvo bila 

je americka vojna organizacija sa zadacom 
da anqazira nave demokracije. Ono je 
uvidjelo potrebu i preuzelo vodstvo u stva 
ranju Marshall Centra. Nakon samo neko 
liko mjeseci od sluzbenoq otvaranja u Gar 
mischu, Centar je sluzbeno postao njemac 
ko-americko partnerstvo. To je jedna od 
najvecih snaga Centra, jer kada govorimo 
o njemacko-americkom partnerstvu ne go 
vorimo samo o nacijama koje suraduju radi 
jacanja globalne sigurnosti, mi smo radni 
primjer stvarnog zivota. 

Profilirali ste se u Europski centar za st 
gurnosne studije pa nam recite nesto o 
organizacijskoj strukturi Centra? 
Centar je organiziran u sljedecih sedam 

programa s jednom zadacom: koledz za 
medunarodne i sigurnosne studije, koji 
utjelovljuje nasu rezidencijalnu obrazovnu 
zadacu: konferencijski centar kroz koji or 
ganiziramo forume za medunarodne ras 
prave u cijeloj Europi i Euroaziji; program 
casnika za euroazijsko inozemno podrucje 
koje priprema osoblje americkoq Ministar 
stva obrane i casnike iz saveznickih nacija 
za kljucne zadatke u Istocnoj Europi i Eu 
roaziji; europski centar za izobrazbu stra 
nih jezika koji nudi jezicnu poduku stu- 
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dentima iz SAD-a, NATO-a, nacijama u 
sklopu Partnerstva za mir i sudionicirna 
nasih tecajeva: program potpore studenti 
ma koji se bavi svim neakademskim pita 
njima za nase medunarodne sudionike, sto 
ukljucuje prosirenje iskustva Marshall 
Centra kroz ostatak profesionalne karijere 
polaznika; program istrazivanja koji omo 
qucuje profesionalno istrazivanje i pomoc 
fakultetu, osoblju i polaznicima tecajeva: 
te konzorcij akademija za obranu i institu 
ta za sigurnosne studije Partnerstva za mir. 
Kad detaljnije govorimo o nasim progra 

mima, Koledz je odgovoran za nase reziden 
cijalne programe koje provodi sofisticira 
nom mjesavinorn seminara, predavanja, in 
terakcije, suradnje, vjezbi i drugih intelek 
tualnih i prakticnih aktivnosti. Profesori iz 
cijelog svijeta predaju na nasem fakultetu, a 
aktivnosti se oboqacuju raznolikoscu i isku 
stvom koje se moze steci ne samo u toj in 
stituciji nego i od samih polaznika tecajeva, 

Na tecajevima sudjelovali polaznici iz 
vise od 50 zemalja 
Koje programe i tecajeve Centar nudi te 
na koja se podrucja fokusira? 
Koledz nudi sljedece programe; Program 

iz naprednih sigurnosnih studija, teca] u 
trajanju od 12 tjedana za vladine duznos 
nike, vojne casnike i akademce. On omo 
qucava dodiplomsko obrazovanje iz sigur 
nosne politike, pitanja obrane, medunarod 
nih odnosa i srodnih tema poput meduna 
rodnog prava i protuterorizma. 
Program iz terorizma i sigurnosnih studi 

ja je tecaj koji je organiziran tako da po 
mogne polaznicima uvidjeti prirodu i veli 
cinu teroristicke prijetnje danasnjice, Pro 
gram pokusava poboljsati njihovu sposob 
nost suprotstavljanja regionalnim implika 
cijama terorizma postavljanjem zajednic 
kih temelja u znanju, razumijevanju i kon 
taktima. On takoder zeli unaprijediti inte 
lektualnu interoperabilnost koja ce prijeci 
nacionalne granice i omoquciti casnicima 
nacionalne sigurnosti da suradnjom na 
medunarodnoj razini zadrze teroristicku 
prijetnju. 
Seminar za vise izvrsne duznosnike je 

program visokog intenziteta koji obraduje 
specificni sklop sigurnosnih pitanja osobi 
to zanimljiv za generale, vise vladine duz 
nosnike, kreatore politike i akademce koje 
sponzorira vlada. U proslosti je trajao dva 
tjedna ali ga sada oqranicavamo jos vise 
tako da bi ubuduce trajao tjedan dana. 
Seminar za vise medunarodne docasnike 

novi je program u Marshall Centru. Pilot 
program smo odrzali u proljece ove godine 
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a odgovor je bio nadasve pozitivan. Dizaj 
niran je da visim docasnicima koji rade za 
generale s tri i cetiri zvjezdice dade veci 
uvid u probleme s kojima su njihovi vode 
suoceni, On se u tu svrhu odrzava istodob 
no sa Seminarom za vise izvrsne duznos 
nike. Ta dva seminara cak dijele goste pre 
davace, 
Program za casnike euroazijskog podruc 

ja traje 18 mjeseci i ukljucuje intenzivnu 
jezicnu izobrazbu i akademske tecajeve na 
Koledzu s putovanjima, orijentacijom i 
kratkorocnim postavljenjima unutar regije. 
Konferencijski centar je glavna aktivnost 

Marshall Centra za vanjske korisnike. Or 
ganizira forume za medunarodne rasprave 
koje podupiru specificne americke, nje 
macke i medunarodne sigurnosne interese 
u suradnji. Stalno radi od otvorenja Centra 
1993. godine te je do sada odrzao oko 200 
konferencija i seminara sa sudionicima iz 
vise od 50 europskih, euroazijskih i sjever 
noamerickih nacija. 
Konferencijski centar je koncentriran na 

pet strateskih tema: borbu protiv teroriz 
ma, planiranje nacionalne sigurnosti, 
upravljanje krizom, civilno-vojne odnose i 
organizirani kriminal. Organizira konfe 
rencije za pojedine nacije, kao i regionalne 
i multinacionalne konferencije na vise jezi 
ka u Njemackoj i u cijeloj euroazijskoj re 
giji. Ciljana publika ukljucuje operativno 
vojno i civilno osoblje iz podrucja obrane, 
akademike i clanove parlamenata koji sud 
jeluju u vojnom nadzoru. 
U istraztvackoj knjiznici nudi se 50 000 

knjiga na ruskom, engleskom i njernac 
kom jeziku, pretplatu na 300 periodicnih 
izdanja, ukupno 1 200 periodicnih tiska 
nih i mikrofilm izdanja, kao i specijalizira 
ne dokumente i izvjesca. Zbirka pokriva 
politicka, ekonomska, drustvena i vojna 
pitanja u Europi i Euroaziji s detaljnim 
materijalima o krizama i upravljanju kri 
zom, nacionalnoj i regionalnoj sigurnosti, 
demokratizaciji, terorizmu, operacijama 
potpore miru, ljudskim pravima te medu 
narodnom pravu. 
Takoder omoqucuje pristup portalu zna 

nja s raznim online uslugama i elektron 
skim sredstvima uz bazu podataka novina 
i periodicnih izdanja na ruskom, engles 
kom i njemackom jeziku. To je vrlo vazno 
za nase studente a mnogi od njih se nakon 
povratka u domovinu nastavljaju njome 
koristiti putem nase Internet stranice. 
Direktor Uprave za suradnju sa studenti 

ma odgovoran je za sve aspekte neaka 
demskog zivota sudionika medunarodnog 
tecaja. To ukljucuje slanje pozivnica vele- 

Do soda ie 115 hrvatskih 

studenata diplomiralo na 

Marshall Centru. U nasoi 

kniiinici primierice postoii 

kniiga "Trnovit put do NA- 

TO-a" koiu ie napisao nos 

diplomirani student briga 

dir Ze/iko Cepanec. 

Danas se hrvatski diplomi- 

rani studenti organiziraiu 

preniieti kolegama sve sto 

ie korisno iz niihove surad- 

nie s Marshall Centrom 

kroz udrugu bivsih stude- 

nata. Brigadir Mladen Na- 

kic. koii ie I 998. pohadao 

Marshall Centre. predvodi 

tu aktivnost. U lipniu orga- 

niziraiu •• Okrugli stol o si- 

gurnosnoi suradnii" 
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• Direktor John Rose s hrvatskim polaznicima 

poslanstvima, funkcije arhivara, 
svakodnevnu interakciju sa studen 
tima, pratnju polaznika na svim pu 
tovanjima u sklopu tecaja te organi 
ziranje i potporu izvannastavnim i 
drustvenirn aktivnostima. U sklopu 
ove Uprave postoji Program potpore 
diplomiranim studentima koji sluzi 
za prosirenje iskustva Marshall 
Centra kroz ostatak profesionalne 
karijere diplomiranih studenata s 
kojima odrzavarno kontakt u sto ve 
coj mjeri. Objavljujemo informativni 
glasnik za diplomirane studente i 
odrzavamo informacije za njih na 
nasoj Internet stranici, pomazemo 
diplomiranim studentima u njiho 
vim druzenjima u maticnim zemlja 
ma te ih obavjestevamo o novim 
programima i tecajevima pri Mars 
hall Centru. 
Operativni stozer Konzorcija aka 

demija za obranu i instituta za sigur 
nosne studije Partnerstva za mir loci 
ran je u Marshall Centru. On je fo 
kusna tocka aktivnosti Partnerstva 
za mir, medunarodnog udruzenja ko 
je okuplja strucnjake iz obrane i si 
gurnosti i predavace iz NATO-a i 
PfP-a radi osnazivanja izobrazbe iz 
podrucja obrane i vojnosigurnosne 
politike kroz pojacanu nacionalnu i 
institucionalnu suradnju. 

Koliko je zemalja dosad ukljuceno 
u neki od oblika izobrazbe u Cen 
tru, kome je on prvenstveno nami 
jenjen i kakve su povratne infor 
macije o implementaciji usvojenih 
znanja? 
Na nasim rezidencijalnim tecaje 

vima imali smo polaznike iz vise od 
50 zemalja, a jos vise predstavnika 
nacija sudjelovalo je na nasim kon- 
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ferencijama i seminarima. 
Nasa ciljana skupina se mijenjala 

kako bi reflektirala politicke real 
nosti i napredak koji je ucinjen u re 
giji. Izvorno smo bill usmjereni na 
novonastale demokracije i drzave u 
regiji. Doslo je do smanjenja potrebe 
za tim pesto su mnoge od tih nacija 
ne samo prihvatile demokraciju, ne 
go i postale clanicema NATO-a ili 
Europske unije. Nase teziste semi 
jenjalo kako su se mijenjale potrebe 
i interesi tih nacija. Nasa nova pri 
marna ciljana skupina zainteresira 
na je za pitanja kao sto je Medite 
ranski dijalog, koji ukljucuje nacije 
iz sjeverne Afrike, tako da smo sada 
domacini i tim nacijama. 
Nakon tragedije u rujnu 2001. i 

pocetka rata protiv terorizma, nase 
teziste se prosirilo te ukljucuje sve 
probleme i implikacije terorizma. To 
je dovelo do jos jednog prosirenja 
nase ciljane skupine tako da smo 
prvi put imali sudionike i odrzali 
konferencije o pitanjima koja su 
vazna za nacije kao sto su Afganis 
tan i Pakistan. Ono sto smo saznali 
jest da kada se zakopate u terori 
zam, brzo naidete na druge proble 
me vezane za kriminal, kao sto su 
ilegalna trgovina drogom i ljudima. 
Ta pitanja, kao i terorizam, ne pot 
padaju jasno pod nacije i regije. 
Dok nasa primarna ciljana skupina 
ostaje Europa i Euroazija, interesi te 
regije su se prosirili, a i mi smo se 
uz njih razvili. 
Kao sto sam vec rekao, radimo vr 

lo naporno na odrzavanju kontakata 
sa sto vise nasih diplomiranih stu 
denata. S njima odrzavamo qodisnje 
konferencije tijekom kojih dobivamo 
povratnu informaciju ne samo o to- 

me koliko im je boravak kod nas 
osobno pomogao, nego kako oni sa 
gledavaju svoj ucinak na druge koji 
su pohadali Centar. 
Nase diplomirane studente tako 

der vidimo u regiji kada prisustvuju 
nasim konferencijama, a mi od njih 
dobivamo povratnu informaciju. Oni 
su takoder osnovali vise od deset 
skupina diplomiranih studenata. 
Cesto mole predstavnike Marshall 
Centra da odrze govore o njihovim 
dogadanjima, te i u tim prigodama 
dobivamo povratnu informaciju. 
Ustvari, svaki put kada nasi djelat 
nici i fakultet putuju po regiji, jedna 
od mojih zamolbi je da razgovaraju 
s njima i da dobiju povratnu infor 
maciju kako bismo stalno mogli 
unapredivati svoj rad. 
Takoder se koristimo Internetom 

kako bismo bili u kontaktu s diplo 
miranim studentima diljem Europe, 
Euroazije i Sjeverne Amerike. Svaki 
od njih ima pristup specijalnom pro 
storu za bivse studente na nasoj In 
ternet stranici. Ona ne samo da im 
omoqucuje pristup nasim portalima 
s bazama podataka, nego i forumi 
ma na kojima mogu medusobno 
razmjenjivati informacije s nasim fa 
kultetom i osobljem. Mogu se koris 
titi tehnologijom za nastavak iskus 
tva Marshall Centra, nastave s uce 
njem i sirenjem njihove mreze kole 
ga. Za nas je to izvrstan nacin da 
dodemo do povratne informacije. 
Odrzavanje veze s toliko mnogo na 
sih diplomiranih studenata takoder 
nam daje uvid u ljudski element. 
Veseli nas kada vidimo kako mnogi 
od njih dobivaju promaknuca do po 
zicija s vecom odgovornosti i kako 
donose odluke. 

S diplomom Centra i 115 
hrvatskih polaznika 
Koliko je do sada hrvatskih polaz 
nika participiralo u nekom od obli 
ka izobrazbe i gdje ce im stecena 
znanja biti od najvece koristi? 
Do sada je 115 hrvatskih studena 

ta diplomiralo na Marshall Centru. 
Mnogi od njih su na kljucnim polo 
zajime u hrvatskoj Vladi. Nekolicina 
ima vazne uloge u nastojanjima Hr 
vatske da dobije poziv za pristupa 
nje u NATO. U nasoj knjiznici prim 
jerice postoji knjiga "Trnovit put do 
NATO-a" koju je napisao nas diplo- 
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mirani student, brigadir :Z:eljko Ce 
panec. Brigadir Cepanec pohadao je 
Centar 1996. kada je obnasao duz 
nosti savjetnika za nacionalnu si 
gurnost i predavaca u Ministarstvu 
obrane. Nekolicina koristi iskustvo 
steceno iz medunarodnih odnosa 
formiranih u Marshall Centru u svo 
jim sluzbarna u nekom od hrvatskih 
veleposlanstava diljem svijeta. 

Sto konkretno Centar moze ponu 
diti polaznicima koji dolaze iz Hr 
vatske, posebice na podrucju trans 
formacije 9s-a i definiranja sigur 
nosne strategije? 
Hrvatski sudionici u nasem rezi 

dencijalnom programu moci ce uciti 
o strategiji obrane i strategijama u 
okruzenju koje nije samo akademski 
izazovno, nego nudi poduku profe 
sorima koji su vec bili suoceni sa 
slicnim izazovima, a i sami sudioni 
ci SU mozda Vee bili SUOCeni S tim 
izazovima ili su istodobno suoceni s 
njima. Oni koji sudjeluju u PASS-u 
ucit ce o dominantnoj problematici i 
istodobno ce moci odabrati izborne 
tecajeve i usredotociti se na speci 
ficna pitanja vazna za njihove zem 
lje ili karijere. Polaznici teroristickoq 
programa steci ce veliki uvid u to 
vrlo vazno pitanje. 
Osim naseq rezidencijalnog pro 

grama, godisnje organiziramo 24 
konferencije na mnoge teme koje 
ste spomenuli. Nudimo raspon kon 
ferencija na takve teme od kojih ne 
ke analiziraju potrebe pojedine na 
cije, neke se bave regijama, a neke 
se bave temom iz vise ili manje glo 
balne perspektive. Takoder organizi 
ramo konferencije za ljude s vrlo 
specificnim potrebama. Ukoliko nis 
ta od ponudenog ne pokriva potrebe 
hrvatskih duznosnika, oni mogu za 
traziti da se odrzi konferencija na 
zatrazenu temu. 
Danas se hrvatski diplomirani 

studenti organiziraju prenijeti ko 
legama sve sto je korisno iz njiho 
ve suradnje s Marshall Centrom 
kroz udrugu bivsih studenata. Bri 
gadir Mladen Nakic, koji je 1998. 
pohadao Marshall Centre, predvo 
di tu aktivnost. U lipnju organizi 
raju .,Okrugli stol o sigurnosnoj 
suradnji", 
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Izobrazbi jezika se u OSRH u posljed 
nje vrijeme pridaje velika vaznostt Sto 
Centar omoqucuje po tom pitanju? 
Marshall Centar takoder ima prag 

maticnu ekspertizu iz jezicne izobra 
zbe koju pruza na savjetodavnoj os 
novi, kako smo i mi ucinili za nekoli 
ko novih NATO i PfP zemalja. Ona se 
sastoji iz posjeta i analize politike 
strucnoq jezika iz podrucja obrane te 
obrazovnoj instituciji gdje se provodi 
jezicna izobrazba i strukture testira 
nja koje proizvode govornike drugih 
jezika. Marshall Centar radi u surad 
nji s NATO/Pf P organizacijom za je 
zicno savjetovanje, The Bureau for 
International Language Coordination 
cije se tajnistvo nalazi u Europskom 
centru za izobrazbu stranih jezika pri 
Marshall Centru. Dodatno se nudi uce 
nje engleskog i njemackoq jezika svim 
studentima naseq PASS programa. 

lnvestirali smo u ljude i stvarali 
rnrezu profesionalaca 
Na koja podrucja se danas fokusira 
djelovanje Centra s obzirom na sve 
vecu opasnost od terorizma, krijum 
carenje oruzja, organiziranog kri 
minala .... Jesu Ii ti globalni proble 
mi usmjerili i djelovanje Centrat 
Marshall Centar odgovara na ini 

cijativu sigurnosne suradnje americ 
kog Ministarstva obrane i njemac 
kog Ministarstva obrane, tako da su 
nasi prioriteti odraz njihovih priori 
teta. Nasa uloga je istodobno anga 
zirati nacije u Europi i Euroaziji ka 
ko bismo pomogli da regija postigne 
mir, sigurnost i stabilnost. Terori 
zam, trgovina drogom i ljudima, 
posljednjih godina postaju sve vaz 
nija pitanja za sve, a ne samo za 
americku i njemacku vladu. 
Marshall Centar izradio je Pro 

gram o terorizmu i sigurnosnim stu 
dijima, i to je petotjedni intenzivni 
program za one koji rade u protute 
rorizmu i srodnim podrucjima, a on 
je uvrsten u program konferencije. 
Ove godine smo ovdje u Garmischu 
vec imali vrlo uspjesnu konferenciju 
o trgovini ljudima a upravo smo za 
vrsili drugu vrlo uspjesnu konferen 
ciju u Munchenu na temu borbe 
protiv trgovine narkoticima. Potkraj 
lipnja nas konferencijski centar bit 
ce domacin konferencije o Nauce 
nim lekcijama iz terorizma u Ljublja 
ni. Terorizam i kriminal utjecu na 

I RAZGOVOR -- 

sve vrste sigurnosnih pitanja, od 
unutarnje sigurnosti, sigurnosti gra 
nica do regionalne sigurnosti. Uloga 
Marshall Centre je spojiti ljude koji 
se inace mozda nikada ne bi sastali i 
porazgovarali o tim pitanjima. Tero 
rizam, droge i kriminal ne postuju 
granice, to je transnacionalna prijet 
nja, pa je potrebno okupiti nacije ko 
je su pogodene tim problemom kako 
bi se medusobno sporazumjele i ako 
je moquce poduzele zajednicku ak 
ciju. Nase konferencije su izvrsne za 
te teme jer nas tim pri konferencij 
skom centru organizira strucne foru 
me koji omoqucuju ljudima da ras 
prave o problemu i pokrenu akcije. 

Uskoro ce Centar obiljeftti 12. oblje 
tnicu. Kako biste ocijenili njegovu 
ulogu i doprinos na podrucju opce 
sigurnosti i razvoja demokracije? 
Od dana kada je Marshall Centar 

osnovan, investirali smo u ljude i 
stvarali mrezu profesionalaca koji 
rade na postizanju zajednickoq ra 
zumijevanja sto je sigurnost i kako 
ju postici, Gotovo 4000 ljudi bilo je 
na nasim rezidencijalnim programi 
ma, a jos tisucu je sudjelovalo na 
konferencijama. Nasi diplomirani 
studenti se nalaze na odgovornim 
pozicijama u vladama u cijeloj regiji 
do razine ministra. Oni ovamo salju 
svoje mlade voditelje da dozive is 
kustvo koje su oni dozivjeli. Imamo i 
vise od deset skupina bivsih stude 
nata te odrzavamo kontakt s velikom 
vecinom diplomiranih studenata. 
Teska je procijeniti vrijednost ne 

kih od ovih stvari. Koliko jednom 
casniku vrijedi dobra mreza protute 
rorizma ili borba protiv narkotika? 
Koliko je velik doprinos ako jedan 
diplomirani student Marshall Centra 
moze nazvati drugog i koristiti se 
tom mrezom, i njihovo zajednicko 
razumijevanje da se problem rijesi 
prije nego postane medunarodni in 
cident? Znamo da su se te stvari vec 
dogadale tako da mislim da je jasno 
da smo pozitivno pridonijeli sigur 
nosti i stabilnosti Europe i Euroazije. 
Mnogo se toga dogodilo u ovih 12 
godina ali ako se osvrnete na neizv 
jesnost koja je prevladavala kada je 
Marshall Centar bio osnovan i uspo 
redite ju s danasnjom regijom, mis 
lim da je napredak neosporan. • 

Prijevod Jasmina PESEK 
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MORH i OSRH 

Madarska vazan strateski partner 
medunarodnim mirovnim misija 
ma, prosirenje regionalne vojne 

~,!;<!E;:::E suradnje i pristup RH MLF bri 
gadi, preustroj OSRH te sigur 
nosna situacija u regiji. Nakon 

sastanka u MORH-u dvojica minista 
ra dali su kracu izjavu za medije. 
Madarski ministar Ferenc Juhasz je 
izmedu ostalog kazao kako Republi- 
ka Madarska kao clanica EU-a i NA 
TO saveza zeli pomoci Hrvatskoj na 
tom putu jer ih na to obvezuje pod 
jednako povijesna odgovornost i sa 
dasnji strateski interesi. Glede sire 
suradnje Hrvatske i Madarske minis 
tar Juhasz je kazao kako zeli da i na 
ekonomskoj razini dviju zemalja od- 

U sluzbenom posjetu MORH-u 16. 
i 17. lipnja boravilo je izaslanstvo 
Ministarstva obrane Republike Ma 
d:arske predvod:eno resornim minis 
trom Ferencom Juhaszom. 
Madarsko izaslanstvo primio je mi 

nistar Berislav Roncevic, a teme sas 
tanka dvaju izaslanstava bile su dalj 
nji razvoj odnosa na podrucju bilate 
ralne obrambene suradnje, ulazak 
RH u NATO, sudjelovanje RH u pro 
vedbi Americko-jadranske povelje i u 

nosi budu slicni onima s podrucja 
obrambeno-sigurnosne suradnje. Mi 
nistar Roncevic izrazio je zadovoljst 
vo razgovorom kezavsi da nema ot 
vorenih pitanja izmedu dvije drzave, 
Tome pridonosi i cinjenica da je sa 
mo u tijeku ove godine na podrucju 
obrambeno sigurnosne suradnje dvi 
ju drzava planirano 27 zajednickih 
aktivnosti. Madarska je za nas vrlo 
vazan strateski partner jer se nalazi u 
savezima kojima i sami tezimo, ka 
zao je ministar Roncevic, Pritom je 
zahvalio madarskom ministru za pot 
poru iskazanu u Budimpesti glede 
pristupa RH MLF brigadi. 

M. PERVAN STIPIC 

Devel godina Sluzbe za nadzor naoruzanja 
Sluzba za nadzor naoruzenja obilje 

zila je 17. lipnja devetu obljetnicu 
svog djelovanja. 
Na skromnoj svecanosti okupili su 

se sadasnji i bivsi djelatnici Sluzbe, 
koji su svojim predanim radom uveli 
ke pridonijeli njezinom razvoju. Rijec 
je o Sluzbi koja je s radom zapocela 
1996. i u pocetku je tezisno provodi 
la Sporazum o subregionalnoj kon 
troli naoruzanja, da bi s vremenom 
uvelike prosirila svoju djelatnost tako 
da danas, izmedu ostalog, aktivno 
provodi ugovore Becki dokument 99, 
Open Skies, Protokol o demilitarize- 

ciji Prevlake, Otawsku konvenciju te 
ostale konvencije o konvencionalnom 
i nekonvencionalnom naoruzanju. 
Kad se govori o Sluzbi za nadzor na 
oruzanja ne smije se zaboraviti ni 
vaznu ulogu koju je Sluzba imala u 
ustrojavanju RACVIAC-a. Uz sporne 
nute aktivnosti Sluzba za nadzor na 
oruzanja provodi i edukaciju ne sa 
mo djelatnika Sluzbe vec i djelatnika 
ostalih ustrojbenih cjelina OSRH koji 
sudjeluju u procesu nadzora naoru 
zanje. Brigadir Mladen Nakic, nacel 
nik Sluzbe za nadzor naoruzanja, iz 
razio je zadovoljstvo svime sto je do 

sada ucinjeno te je nekadasnjim dje 
latnicima Sluzbe, od kojih su neki u 
mirovini a neki raporedeni u drugim 
ustrojbenim cjelinama, urucio pocas 
ne znacke inspektora za nadzor nao 
ruzanja. 

L.PARLOV 

U Splitu je od 17. do 21. lipnja bo 
ravio ophodni brod ratne momarice 
Republike Italije Comandante Fosca 
ri - P 493. 
Zapovjednika broda TRM-a kapeta 

na fregate Paola Fantonija, u cijoj 
pratnji su bili zapovjednik grupe pa 
trolnih brodova kapetan fregate Pa- 
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T alijanski brod u Splitu 
lorn Bari te kapetan bojnog broda 
Giorgio Guiduzzi, vojni izaslanik Re 
publike Italije u RH, u protokolarni 
posjet primio je kapetan bojnog bro 
da Augustin Berrie. 
Tijekom posjeta broda TRM-a pro 

vedene su sljedece aktivnosti iz pla 
na bilateralne vojne suradnje, i to 
ukrcaj mladeg casnika TRM-a na 
brad HRM-a, zajednicka obuka s 
povrsinskim brodovima, te proucava 
nje medicinskih procedura i NATO 
standardi na vojnim brodovima, a u 

kojoj sudjelujeskupina casnika iz In 
stituta pomorske medicine HRM-a. 
Na zavrsnoj planskoj konferenciji 

18. lipnja izraden je scenarij zajed 
nicke vojne vjezbe "PASS EX", radi 
provedbe dijela uvjezbavanja koji se 
odnosi na traganje i spasevanje. S ta 
lijanskim ophodnim brodom u zajed 
nickoj vjezbi "PASSEX" sudjelovali 
su brodovi HRM 1 x RTOP i 1 x 
DBM, a vjezba se odrzala 20. i 21. 
lipnja u sirem splitskom akvatoriju. 

Z. GASPAR 
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PETI HRV CON U MISIJI ISAF VII 

lzaslanstvo iz domovine 
Jedan od ciljeva izaslanstva bio je doci i vidjeti kako 
rade i zive hrvatski pripadnici misije, te svoja isku 
stva prenijeti u domovinu, prikazati strukturama iz 
kojih dolaze, a i hrvatskoj populaciji, impresije s te 
rena, pokusati sto realnije prikazati koje sve benefi 
cije Hrvatskoj dolaze od sudjelovanja u misiji ISAF 

----------------------'- lz Afganistana Robert MIKAC ------------------ 

' ' D osli smo vidjeti kako zivite 
i radite kako bismo nakon 

. povratka u domovinu pri- 
donijeli tome da se prenese vaznost 
onoga sto radite strukturama vlasti i 
stanovnistvu Hrvatske koji nisu do 
voljno upoznani s vaznoscu i uspjesi 
ma vaseq djelovanja u ovoj iznimno 
vaznoj misiji." Tom izjavom obiljezen 
je boravak izaslanstva iz domovine 
koje je od 21. do 25. svibnja posjetilo 
5. HRV CON u Kabulu. U njegovu 
sastavu bili su: general pukovnik 
Marijan Marekovic, zapovjednik 
HKoV-a, prof. dr. Vlatko Cvrtila, sa 
vjetnik Predsjednika RH, general u 
mirovini Kresimir Cosic, saborski 
zastupnik, brigadir Ivan Juric, nacel 
nik UVP-a i brigadir Torno Medved, 
zapovjednik 1. gbr. 
Tijekom boravka izaslanstvo se sasta 

lo sa zapovjednikom rnisije ISAF, za 
povjednikom i zamjenikom KMNB-a, 
predstavnikom NCR-a (NATO Civili 
an Representativ), te zamjenikom za 
povjednika CFC-a (Deputy Comman 
der Combined Force Command - 
- Afghanistan), ministrom voda i 
energetike, zamjenikom ministra 
vanjskih poslova, zapovjednikom 

Glavnog stozera afganistanskog mi 
nistarstva obrane, prvim potpredsjed 
nikom, te su obavljeni i susreti u ARG 
energy sector (Afghanistan Recon 
struction Group). Tijekom sastanaka 
teziste razgovora bilo je na iskustvi 
ma naseq sudjelovanja u misiji, prosi 
renju ISAF-a na sire podrueje Afga 
nistana, a time i nasa veca participa 
cija u misiji, sto je vazno zbog mo 
qucnosti anqaziranja hrvatskih tvrtki 
u izgradnji i obnovi Afganistana. 

Najava Predsjednikova posjeta 
Iako su dani predvideni za posjet 

nasem izaslanstvu bili ispunjeni sus 
retima, svi clanovi izaslanstva pro 
nasli su dovoljno vremena za druze 
nje i razmjenu iskustava i informaci 
ja s pripadnicima kontingenta. 
Odrzani su susreti s pripadnicima 
kontingenta, a tom prigodom su ge 
neral pukovnik Marijan Marekovic i 
brigadir Ivan Juric odgovorili na na 
sa pitanja u vezi s misijom i situaci 
jom u postrojbama OSRH iz kojih 
dolazimo. 
Pripadnicima kontingenta preneseni 

su pozdravi Predsjednika RH, pred 
sjednika Vlade, predsjednika Sabora, 

ministra obrane, nacelnika 
GS-a i niza drugih. Sudjelo 
vanje OSRH u misiji ISAF je 
veliki doprinos za Hrvatsku 
u cjelini, u smislu njezine 
promidzbe, njezinog vojnog 
potencijala i gospodarskih 
moqucnosti. Uz vojni anqaz 
man doslo je do prosirenja 
suradnje i na politickom pla 
nu pod okriljem susreta 
predsjednika RH Stjepana 
Mesica i predsjednika Afga 
nistana Hamida Karzaia na 
Medunarodnoj konferenciji o 

• Hrvatsko izas/anstvo sa zapovjednikom KMNB-a 
turskim g_eneralom Omitom Dundarom 
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demokraciji, terorizmu i sigurnosti u 
Madridu 10. i 11. ozujka. Tom prigo 
dom predsjednik Karzai pozvao je 
predsjednika Mesica u sluzbeni pos 
jet Afganistanu, a nas je Predsjednik 
poziv prihvatio. On ce se najvjerojat 
nije dogoditi tijekom misije ISAF VIII 
i u vrijeme 6. HRV CON-a. 

ldemo doma, idemo 
u hrvatski kamp! 
Jedan od ciljeva izaslanstva bio je 

doci i vidjeti kako zive i rade pripad 
nici misije te svoje dojmove prenijeti 
u domovini, prikazati strukturama iz 
kojih dolaze, a i populaciji Hrvatske, 
ono sto su vidjeli na terenu. Pokusati 
sto realnije prikazati koje sve benefi 
cije Hrvatskoj dolaze od sudjelovanja 
pripadnika OSRH u misiji ISAF. Is 
taknuta je vaznost sudjelovanja i 
stjecanja novih iskustava i znanja u 
misijama poput ove, stalna potreba 
usavrsavanja i napredovanja. Istak 
nuto je da smo kao takvi zamasnjak 
u preustroju OSRH. 
Uz sve navedeno, svi nazocni su 

dosli provjeriti kapacitete i moquc 
nosti skorog slanja pjesacke satnije 1. 
gbr u mirovnu misiju u Afganistan. 
Iako daleko od domovine i bez 

mnogih stvari na koje smo naviknuti 
u nasim svekidasnjim zivotime, mak 
simalno smo se potrudili ugostiti dra 
ge nam goste. Tijekom boravka u Ka 
bulu i raznih sadrzeja, ipak su se 
najugodnije osjecali na nasem koma 
dicu kabulskog tla, u hrvatskom 
kampu. S kolikom su ugodom boravi 
li u kampu i u nasem okruzenju go 
vori izjava general pukovnika Mare 
kovica koji je kazao da se nekoliko 
puta nakon sastanaka ulovio kako 
govori sam sebi: ''I demo doma, ide 
mo u hrvatski kamp!" • 
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DNEVNIK VOJNOG PROMATRACA - MINURSO 

Saharawi - saharski nomadi 
Ovdje u Zapadnoj Sahari tradicija je da se zene brinu o 
djeci, kuhaju i peru, brinu o stoci, ali i o devama koje 
su simbol rnoci i bogatstva svake obitelji, a muski dio 
obitelji zaraduje da prehrani obitelj. Nerijetko su rnuski ctanovi obitelji zaposleni u 
Spanjolskoj, Mauritaniji iii Alziru, a s obzirom na okolnosti, mnogi su pripadnici 
Fronte Polisario 
----------------- lz Zapadne Sahare Karla PILKO ----------------- 

N akon vise od pet mjeseci pro 
vedenih na zadacama vojnog 
promatraca, a koje se u 

osnovi svode na ophodnje, promatra 
nje, izvjescivanje te nadziranje preki 
da vatre, posebno zadovoljstvo 
predstavlja posjecivanje civilnih na 
selja, odnosno kampova koji se nala 
ze u zoni odgovornosti TS-a Mijek. 
Naravno, kako su Saharawi nomadi, 
vrlo rijetko susrecerno iste obitelji 
dva puta, ili barem na istom mjestu. 
Zivot im se svodi na stalno seljenje i 
premjestanje satora, Dosta je vreme 
na proslo dok sam uspio shvatiti da 
takav zivot uz onu svoju ruznu i tes 
ku zivotnu stranu ima i svoje pred 
nosti. Koliko bi nas htjelo mijenjati 
zrvotni prostor kada god mu se to 
prohtije?!? 

Kuca • sator i deva kao simbol rnocl 
Civilni kampovi su obicno sastavlje 

ni od nekoliko setora kvadrature ve 
ceq dnevnog boravka, ciji su podovi 
prekriveni sarenim arapskim tepisi 
ma. Odredeni dio takvog satora od 
vojen je zastorima da bi tijekom nod 
posluzio kao spavaonica za cijelu 
obitelj, dok je tijekom dana dnevni 
boravak. Ovdje u Zapadnoj Sahari 

tradicija je da se zene brinu o djeci, 
kuhaju i peru, a muski dio obitelji 
zaraduje da prehrani obitelj. Nerijet 
ko su muski clanovi obitelji zaposleni 
u Spanjolsko]. Mauritaniji ili Alziru, 
a s obzirom na okolnosti, mnogi su 
pripadnici Prante Polisario koja s 
Marokom ratuje za neovisnost, te za 
to primaju naknadu. Kako bi uskladi 
li svoje obiteljske obveze s vojnickim, 
muskarci tijekom dana odlaze u svo 
je postrojbe koje se, vjerujte, poprilic 
no razlikuju od onog sto mi naziva 
mo vojnom postrojbom. Tama oba 
vljaju svoje planirane zadace ali u 
skladu s potpisanim vojnim ugovori 
ma, ciju provedbu nadziru vojni pro 
matraci MINURS-a. 
Zene osim sto se brinu o djeci i ku 

hanju, brinu i o stoci, ali i o devama 
koje su simbol mod i bogatstva svake 
obitelji. Zivot u tim pustinjskim pred 
jelima nije nimalo lagan cak ni njima 
koji su ovdje od rodenja a tu ce i vje 
rojatno ostati do smrti. 

Nakon treee salice caja 
pristojni trebaju otlel 
Znajuci sve te cinjenice, ali nastoje 

ci da se susretnemo sa sto vise civila, 
TS Mijek, kao i ostali TS-ovi koji se 

Vojni prometrec; TS-a Mijek tjedno su barem jednom 
u posjetu kampu Saharawa 
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nalaze na strani koju kon - 
troliraju postrojbe Prante 
Polisario, tjedno planira 
barem jednu ophodnju i 
posjet vojnih promatrace u 
jedan od kampova. To mi 
ovdje nazivamo "pokaziva 
nje prisutnosti UN-a". Ka 
ko bi sve bilo u skladu sa 
sporazumima koji su na 
snazi, prilikom svakog 
posjeta, s nama je i casnik 
za vezu PPOL-a. Radi 
odrzavanja dobrih odnosa, 
ali i ne samo zbog toga, 
uvijek ponesemo nesto so- 

kova, rize, caja, secera i slatkisa, koje 
podijelimo odraslima i djeci koju za 
teknemo u kampu. Dolaskom u 
kamp, casnik za vezu uvede nas u 
najveci sator, najcesce najstarijeg ili 
najuglednijeg clana takve zajednice. 
Nakon sto udemo i posjedamo na te 
pihe, u sator obicno ulaze zene koje 
posjetitelje prskaju jednom vrstom 
parfema u znak dobrodoslice. Nakon 
toga slijedi nezaobilazni caj, ciji je 
jedini problem sto se kuha jako du 
go, a i vrlo je sladak. Cajom nas do 
macin posluzuje nekoliko puta, ali se 
i sada sjetim sto su nas savjetovali 
nasi prethodnici u misiji. Nakon tre 
ce ispijene salice caja, vrijeme je za 
odlazak jer sve poslije toga po ovdas 
njim obicajima smatra se nepristoj 
nim. Malo bogatije obitelji promatra 
ce ponude i devinim mlijekom i me 
som, sto ja u svakom slucaju nasto 
jim izbjeci, S obitelji se razgovara o 
svemu, o skolovenju djece, radu, tes 
kom zivotu u pustinji, ali unatoc sve 
mu, Saharawi djeluju zadovoljni 
onim sto imaju. Kada ih se upita za 
svojevrsni suvenir iz Sahare, svi nas 
upucuju na ogrlice koje izraduju rue 
no od razlicitih vrsta kamenja. Ovdje 
smo imali priliku vidjeti kako se ta 
kav nakit izraduje ali i okusati se u 
busenju kamenih kuglica iglom, i 
vjerujte, nimalo nije lagano. Za to 
treba celicna volja i mnogo strpljenja. 
Sada nam je svima jasno zasto je i ci 
jena takvog nakita vrlo visoka. Kako 
svakoga gosta brzo bude dosta, na 
kon sat vremena vrijeme je i za rasta 
nak. Tada clanovi ophodnje iz 
UN-ovih vozila donose darove, naci 
ni se pokoja zajednicka fotografija, i 
vrijeme je za polazak. Novi posjet 
nekom drugom kampu bit ce za se 
dam dana, a svakodnevne ophodnje 
zasigurno ce u pustinji pronaci nave 
kampove, koje cemo trebati obici, • 

HRVATSKI 
24. lipnja 2005. V8JNIK 



REPORTAiA 

Zajednicka obuka za mirovne operacije pjesackog 
voda HKoV-a i postrojbe Nacionalne garde Minnesote 

Hrvatski vod na obuci s pri 
padnicima Red Bull division 
lako je prvi dio obuke proveden na poligonu u relativno teskirn klimatskim uvjetima te 
otezanim uvjetima zbog velikog broja raznih insekata, pripadnici voda pokazali su lz 
nimnu pripremljenost, izdrzljivost i sposobnost svladavanja zadaca u svim uvjetima. 
Vee nakon ovoga dijela obuke, casnici, docasnici i vojnici Nacionalne garde izrazili su 
zadovoljstvo uvjezbanoscu pripadnika hrvatskog voda i svladavanjem zadane obuke 
------------------ lz Minnesote Branko TICAC ------------------ 

N akon zavrsenih priprema i 
uvjezbavanja pjesacki vod 
HKoV-a otputovao je 10. 

lipnja u SAD na zajednicku obu 
ku za mirovne operacije s pos 
trojbom Nacionalne garde Min 
nesote. Let je bio naporan ali ni 
kako dosadan i nakon osam i pol 
sati stigli smo u zracnu luku u 
Minneapolisu gdje nas je doce 
kao hrvatski vojni izaslanik u 
SAD-u brigadir Damir Terzic i 
casnici Nacionalne garde Min 
nesote. Prvu noc bill smo smjes 
teni u jednom hotelu u gradu, a su 
tradan smo se u hrvatskim prikrivnim 
odorama i s opremom uputill u Camp 
Ripley. Nakon dolaska u Camp za 
duzili smo opremu i naoruzanje te se 
smjestili u objekt satnije "Bravo" u 
cijem ce sastavu hrvatski vod biti do 
zavrsetka obuke. 

Pokazali smo iznimnu lzdrzlilvost i 
pripremljenost 
Sutradan je hrvatski vod sa satnijom 

"Bravo", koja je dio 2-135 divizije 
Nacionalne garde Minnesote, u 
SAD-u poznatije kao Red Bull divi 
sion, krenuo na intenzivnu obuku na 
poligon Campa Ripleya. Prva dva da 
na provedena je obuka desetina na 
traci. Uvjezbavane su pojedinacne 
zadace potrebne za provedbu obuke 
sukladno SOP-ovima po kojima radi 
americka vojska. Prvi dan uvjezbava 
ne su zadace vezane uz rad na kon - 
trolnoj tocki, uspostava mobilne kon 
trolne tocke i rad na kontroli prometa 
i vozila na njoj. Drugi dan obuke pro 
sao je u uvjezbavanju taktickoq kreta 
nja te uvjezbavanju borbe u urbanim 
uvjetima. Treci dan je ujedinjeno sve 
navedeno u provedbi obuke desetine 
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kroz obucnu traku. Svaka desetina 
dobila je neku zadacu na odredenom 
podrucju, a one su se sastojale od 
zauzimanja podrucja, prikupljanja za 
cijeli vod, primanja zapovijedi, pri 
prema za provedbu zadace, taktickoq 
kretanja, uspostave kontrolne tocke 
na brzu ruku (hasty check point}, te 
upad u objekt i njegovo ciseenje. 
Cetvrti dan provedbe ovoga djela 
obuke prosao je u orijentaciji na zem 
ljistu, koja je provedena na razini de 
setina. Svaka desetina dobila je azi 
mut kontrolnih tocaka koje je morala 
pronaci, ali i tijekom trazenja morala 
se koristiti metodama taktickoq kreta 
nja zbog toga jer je u tu obuku ukom 
ponirana i reakcija na dodir i zasjedu 
ukoliko bi se tijekom trazenja tocaka 
desetine medusobno susrele. Iako je 
kompletan prvi dio spomenute obuke 
proveden na poligonu u relativno tes 
kim klimatskim uvjetima (cesta dnev 
na izmjena pljuskova i jakog sunca), 
te otezanim uvjetima zbog velikog 
broja raznih insekata (komaraca, 
krpelja i slicno), pripadnici voda po 
kazali su iznimnu pripremljenost, iz 
drzljivost i sposobnost svladavanja 
zadaca u svim uvjetima. 

Americki instruktori zadovoljni 
uvjezbanoscu naseg voda 
Najveci dio prvog dijela obuke 

proveden je uz pomoc i savjete 
instruktora americke vojske, a 
zapovjednik voda porucnik 
Zdenko Fiala i prvi docasnik vo 
da nadnarednik Mladen Puksec 
sudjelovali su na redovitim bri 
finzima kod zapovjednika satnije 
i njegovog prvog docasnika s 
arnerickim zapovjednicima vodo 
va i njihovim prvim docasnicima. 
Tijekom obuke ono malo slo 

bodnog vremena pripadnici voda is 
koristill su za upoznavanje s pripadni 
cima Nacionalne garde. Radi se, nai 
me, najvecim dijelom o mladicima od 
18 do 20 godina koji su prvi put na 
obuci, a jedan dio je vec prolazio obu 
ku ill se nalazio u sastavu mirovnih 
snaga na kriznim zanstima poput BiH 
i Kosova. Vee nakon toga djela obu 
ke, casruci, docasnici i vojnici Nacio 
nalne garde izrazili su zadovoljstvo 
uvjezbanoscu pripadnika hrvatskog 
voda i svladavanjem zadane obuke. 
Vee prvi dan na teren je izasla i eki 

pa sluzbe za odnose s javnoscu iz 
Campa Ripleya, predvodena stozer 
nim narednikom Charlesom Farro 
wom, koja je kamerom i fotoaparatom 
biljezila aktivnosti i uz ciju tehnicku 
pomoc sam mogao s lica mjesta izvjes 
titi o aktivnostima hrvatskog voda u 
Minnesoti. Priustivsi mi moqucnost 
obilaska Camp Ripleya i poligona na 
njemu te stalnim boravkom na obuci s 
pripadnicima voda, imao sam se prili 
ku i sam uvjeriti u velicinu prostora i 
objekata koji pripadaju Nacionalnoj 
gardi Minnesote i americkoj vojsci u 
ovom dijelu SAD-a, kao i velikim mo 
qucnostima koje oni pruzaju. • 
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Uoci sveeane promocije polaznika vojnih skola 

Obogaceni novim znanjima do jos boljih rezultata 
Sve vojne skole i granska ucilista u OSRH priveli su uspjesno kraju izobrazbu jos jed 
nog narastaia casnika i docasnika, a svecana promocija polaznika i ove ce se godine, 
sada vec mozerno reci tradicionalno, odrzati povodom obiljezavanja Dana drzavnostl 
u Vukovaru. Zadovoljstvo uspjehom polaznika izrazio je zapovjednik ZZIO-a general 
bojnik Mirko Sundov, a sudecl prema izjavama najboljih polaznika, skolovan]e je is 
punilo i njihova ocekivanja ... 

Leida PARLOV, snimio Davor KIRIN ---------------- 

S vevojne 
skole i 
granska 

ucilista u OS-u 
RH priveli su 
uspjesno kraju 
izobrazbu jos 
jednog narasta 
ja casnika i do 
casnika, a zavr 
setak jednog 
obrazovnog ci 
klusa vrijeme je 
kada se zbraja 
ju rezultati, 
analizira ono 
sto je ucinjeno, 
ali i rade pro 
jekcije za bu 
duci rad. 
Upravo zavr 

senu nastavnu, kao i akademsku 
godinu, general bojnik Mirko Sun 
dov, zapovjednik Zapovjednistva za 
zdruzenu izobrazbu i obuku, ocije 
nio je uspjesnom te je, kako je re 
kao, zadovoljan, a vjeruje da njego 
vo misljenje dijele i njegovi surad 
nici na razini skola u granama, kao 
i oni na zdruzenoj razini, postignu- 

tim uspjesima po 
laznika od kojih je 
najveci broj vrlo te 
meljito, uspjesno i 
s velikim motivom 
sudjelovao u skolo 
vanju. "Neki od 
polaznika stekli su 
nova znanja, neki 
usustavili postojeca 
te vjerujem da su 
sada mnogo jaci i u 
smislu znanja koja 
ce obogatiti njiho 
ve sposobnosti da 
bi mogli svoje duz 
nosti u postrojba 
ma obnasati bolje, 
kvalitetnije i ucin 
kovitije nego sto su 
to mogli prije sko 

lovanja", rekao je general Sundov. 
Sudeci prema izjavama polaznika, 
skolovanje je ispunilo i njihova oce 
kivanja i uvjereni su da ce im usvo 
jena znanja uvelike koristiti u njiho 
vom daljnjem radu. 
Kako je sustav izobrazbe u OS-u 

iznimno odgovoran posao i stalno se 
mora prilagodavati novim trendo- 

Brigadir Boris Trnski, polaznik 7. narastala Ratne 
skole "Ban Josip Jelacle" 
Vise sam nego zadovoljan kvalitetom izobrazbe u ovoj 
skoll i mogu reci da je ona u pojedinim podrucjima cak i 
nadmaslla moja ocekivanja. Nastava nije klasicna kate 
dra vec se temelji na seminarskim radovima i rasprava 
ma tako da je izrazito dinarnicna a nastavnici su iznimno 
kvalitetni. Uz predavace iz OS-a bili su i predavaei sa ci 
vilnih fakulteta, kao i neki ministri, tako da se znanja ko 
ja smo ovdje dobili tesko mogu dobiti u nekom drugom 

obliku skolovanja. Ratna skola polaznike priprema za najvise duzncsti u OS-u 
i oni tijekom skolovan]a na ovoj najvisoj razini usustavljuju svoja znanja i obu 
cavaju se za prornisljanja na strategijskoj razini. lznimno vafnima smatram 
studijska putovanja, kako ona u zemlji tako i ona u inozemstvu, kao i upozna 
vanje s funkcioniranjem tijela lokalne uprave. 
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Nadnared 
nik Goran 
Rae, po 
laznik 3. 
narastaia 
visoke do 
casnlcke 
izobrazbe 
Kao najve 
cu prednost 
skolovanja 

u ovoj skoli istaknuo bih inter 
gransku izobrazbu, kao i to sto se 
izobrazba temelji na zajednickom 
radu, a do najboljih smo rezultata 
moji kolege iz narastaja i ja dosli 
zajednickim radom i razmjenom 
iskustava. Skolovanje je u potpu 
nosti ispunilo moja ocekivanja i 
mislim da takav nacin izobrazbe 
ima veliku perspektivu u Hrvat 
skoj vojsci. Naravno, s ovim moja 
izobrazba nije gotova, jer kao do 
casnik moram pratiti sve nove 
okolnosti u OS-u, sto zahtijeva 
moj daljnji samostalni anqazman i 
rad u sustavu. Zahvalio bih se i 
predavaclrna, kako onima iz OS-a 
tako i gostima predavacima iz ci 
vilnih struktura koji su nam us 
pjeli kvalitetno i na pravi naeln 
prenijeti svoja znanja. Jedno novo 
iskustvo, a s takvom praksom bi 
trebalo nastaviti i dalje, jest i stu 
dijsko putovanje u inozemstvo, 
sto je dobra prigoda za razmjenu 
iskustava s pripadnicima OS-a 
drugih zemalja. Uspjeh koji sam 
postigao mnogo mi znaci jer je to 
nesto sto sam ostvario mimo svo 
je maticne postrojbe, ali taj us 
pjeh dugujem i svojim kolegama 
koji su bili zajedno sa mnom na 
skolovan]u i koji su svi bili kandi 
dati za najboljeg polaznika tako 
da mogu samo reel da sam prvi 
medu jednakima. 
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Skupnik Damir Spoljaric, polaznik temeljne do 
casnicke izobrazbe 
U Hrvatskoj vojsci sam devet godina, a u veljaci sam 
upucen na skolovanje kao zapovjednik tenka u svojoj 
matleno] postrojbi. Naslov najboljeg polaznika nije sa 
mo moj osobni uspjeh, nego i mojih kolega, uze grupe 
iz oklopnistva. Od prvog do zadnjeg dana izobrazbe 
sve se zasnivalo na timskom radu. Dakle, to je bio za 
jednicki uspjeh. Sto se tice mog daljnjeg napretka, 
kako u cinu tako i na duznostima, vidjet cerno koliko 
to sustav dopusta, Osobno na to ne mogu izravno ut 

jecati, osim svojim zalaganjem i radom. Potrudit cu se da budem sto bolji. Na 
temeljnoj docasnicko] izobrazbi bilo je novina, a osnovna je bila kvalitetna 
prakticna nastava. Na raspolaganju smo imali oklopna sredstva, tenkove i 
BVP na kojima smo na prakticni nacln primjenjivali sve ono sto smo ucili teo 
retski, u ucionici, To je i te kako pridonijelo kvaliteti nastave, taj prakticni dio 
bio je kljucan, Takoder, istaknuo bih vrlo kvalitetan odnos izmedu instruktora 
i nas polaznika, nije bio "ukocen" nego vrlo kolegijalan. 

vima i zahtjevima OS-a, kao i ono 
me sto se od nas zahtijeva kao bu 
duce clanice NATO-a, tijekom cijele 
godine zapovjednici skola su vred 
novali i analizirali programe tako 
da su u gotovo svim skolama azuri - 
rani programi te ce u razdoblju koje 
slijedi, kazao je general Sundov, do- 

Ivan Kure 
vija, polaz 
nik 9. na 
rastaia ka 
deta vojnih 
pi Iota 
Neovisno o 
tome sto je 
zavrsn: dio 
obuke bio 

skracen zbog oqranicenoq broja 
sati letenja po eskadrilama, osta 
tak obuke proveden je uspjesno i 
u potpunosti. Nazafost, skracena 
je namjenska obuka koja je meni 
osobno najzanimljiviji dio letenja, 
ali je ostatak skolovanja protekao 
bez veelh problema. Zahvaljujuci 
nastavnicima letenja, kao i zapov 
jednicima, tijek obuke je bio vise 
-manje kontinuiran i bez vecih na 
prezanja. Na opce zaljenje tijekom 
skolcvanla smo ostali bez cetvori 
ce kolega koji su pali na letenju, 
ali smo s njima i dalje u vrlo bli 
skim kontaktima. Diplomirao sam 
na temu "Osiguranje doleta zra 
koplova u podrucju objekta djelo 
vanja u tocno predvideno vrije 
me", a sto se tice daljnje letacke 
obuke nadam se da ce i za nas na 
rasta] biti organizirana $kola nas 
tavnika letenja kao sljedeca ste 
penica u letacko] karijeri. 
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ci do bitnih reformi programskih sa 
drzaja u svim skolama, "U ovoj smo 
godini", rekao je general Sundov 
"azurirali odredene dijelove progra 
ma, no za iducu kako skolsku. tako 
akademsku i kalendarsku godinu 
ceka nas veliki posao u smislu izra 
de novih programa koji ce pratititi 
stupanj reforme OS-a i koji moraju 
biti uskladeni s Bolonjskim proce 
sorn". Bolonjska deklaracija prven 
stveno podrazumijeva integraciju 
programa i njihovo povezivanje u 
cjelokupni proces, a to se ponajprije 
odnosi na programe skolovanja na 
sih kadeta, a potom i na programe 
skolovanja u ZSS-u i Ratnoj skoli, 
Programi ce uz sve to biti nadopu 
njeni i sadrzajima koji su potrebni 

I OSRH ~ ---. . 

Pukovnik 
Senad 
Fejzic, 
polaznik 13. 
narastaia 
Zapovjedno 
-stozerne 
skole "Blago 
Zadro" 
Kada sam do 

sao na skolovanje mislio sam da 
mnogo znam, ali sada, nakon 
zavrsetka izobrazbe, shvatio sam 
koliko sam malo znao s obzirom na 
znanja koja sam stekao tijekom 
skolovanja, Ovo je doista skola 
koja pruza visoku razinu izobrazbe 
i smatram da bi svi casnici u OS-u 
trebali proci ovaj oblik izobrazbe. 
Rad nastavnika je bio iznimno 
dobar i kvalitetan, a upoznali smo 
se i s iskustvima casnika koji su 
zavrsili skolovanje u inozemstvu. 
Posebice bih istaknuo kvalitetu 
izobrazbe u praktlcnorn dijelu koji 
bi u buducnosti trebalo jos po 
jacatl. Dobra je praksa i obilazak 
svih grana OS-a tijekom skolova 
nja i mislim da tako treba i dalje 
nastaviti, i to s tendencijom po 
sjeciva nja gardijskih brigada i 
zdruzenih postrojbi. 

diti, prakticno sluzi tome da ispuni 
zahtjeve grana OS-a te ima zadacu 
na odredeni nacin proizvesti casni 
ka i docasnika kakvog zahtijevaju 
zapovjednistva grana OS-a koja ce 
potom kroz praktican rad vrednova 
ti njihova znanja, sposobnosti i vjes- 

Narednik Milan Sulentic, polaznik 13. narastaja 
vise docasnlcke izobrazbe 
Jako sam zadovoljan nastavnim planom i programom 
te skolovanjem tijekom kojeg sam stekao znanja za 
svoju, ali i za visu razinu i mogu reel da polako zao 
kruzujem jednu cjelinu sto se tice mog poziva, vojne 
strucnosti i obucenosti, lnstruktori su dobro obuceni 
i kvalitetno su provodili nastavu, a bilo bi im jos la 
kse raditi da je bilo vise literature i da je bila bolja in 
formatleka potpora. 
Znanja koja sam stekao tijekom izobrazbe mnogo ce 

mi pomoci u daljnjem radu, pogotovo kada je rijec o organizaciji. Dobio sam 
puno podataka tako da cu moci bolje planirati i organizirati obuku, nastavu i 
predavanje unutar svoje postrojbe. 

nasim cesnicima i docasnicima za 
ukljucivanje i sudjelovanje u proce 
sima na medunarodnoj razini, u mi 
rovnim operacijama i medunarod 
nim multinacionalnim stozerima, 
"Postojeci sustav skolovanja, kao i 
onaj koji cemo u buducnosti izgra- 

tine", rekao je general Sundov, 
Promocija polaznika svih vojnih 

skola i ucilista OSRH i ove ce se go 
dine, sada vec mozemo reci tradicio 
nalno, odrzati na svecanosti koja ce 
se povodom obiljezavanja Dana dr 
zavnosti organizirati u Vukovaru. • 
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Zavrsne pripreme hrvatsko-albansko-makedonskog 
sanitetskog tima za sudjelovanje u misiji ISAF 

StruCnost tima neupitna 
Zajednicki hrvatsko-albansko-ma - 

kedonski sanitetski tim defi.niran 
Americko-jadranskom poveljom, koji 
bi trebao sudjelovati u medunarodnoj 
misiji ISAF u Afganistanu, boravio je 
od 13. do 17. lipnja na preduputnoj 
obuci u Sredistu za medunarodne 
vojne operacije. 
Rijec je o prvoj preduputnoj obuci 

koju je SMVO proveo za jedan sanitet 
ski tim koji ce sudjelovati u ISAF-ovoj 
misiji, a plan i program koji je trebalo 
prilagoditi specificnim zahtjevima po 
laznika izradili su djelatnici Sredista 
u suradnji s pukovnikom Ratimirom 
Bencicern, dr. med., koordinatorom za 
aktivnosti vezane za pripremu sani 
tetskog tima i njegovih suradnika. 
Prema rijecima natporucnika Ljube 
Radovnikovica, glasnogovornika Sre 
dista, polaznici su se, osim sto su do 
bill generalne informacije o misiji 
ISAF, izmedu ostalog upoznali i s 
pravnim i psiholoskim aspektima mi 
rovnih operacija, civilno-vojnom su- 

radnjom, komunika 
cijama i radio-pro 
cedurama unutar 
NATO-a, orijentacijom na terenu, ra 
dom na GPS-u i kartama. Polaznike 
je osobito iznenadio prakticni dio ra 
da u komunikacijama, sto je iznimno 
vazno, jer kako je rekao natporucnik 
Radovnikovic, koji je i sam sudjelovao 
u mirovnim operacijama, kad su ko 
munikacije u pitanju na terenu nema 
i ne smije biti improvizacija. Osobito 
su vazne i psiholoske pripreme koje 
su obuhvatile pripreme na odvojenost 
od obitelji, upoznavanje sa specific 
nostima zemlje i kulturoloskim razno 
likostima, ali i o onim najneugodni 
jim situacijama kao sto je zarobljava 
nje i ispitivanje. 
Pukovnik Bencic je rekao kako se 

svatko boji nesigurnosti i odlaska u 
nepoznato te je iznimno vazno upoz 
nati sudionike mirovnih operacija s 
onim sto ih u misiji moze ocekivati, a 
upravo je to jedan od ciljeva predu- 

putne obuke. Inace, pripreme sanitet 
skog tima za odlazak u Afganistan 
trajale su devet mjeseci i uz predu 
putnu obuku obuhvatile su dva ciklu 
sa medicinske obuke u Makedoniji, 
te po jednu vjezbu u Albaniji i Make 
doniji. Uvjezbanost sanitetskog tima, 
koji bi nakon sto se ispostiva zako 
nom predvidena procedura u kolovo 
zu trebao otputovati u Afganistan, 
pukovnik Bencic je ocijenio vise nego 
dobrom. "Clanovi tima iznimno dobro 
medusobno suraduju, nema nikakvih 
problema u komunikaciji, ostvareno 
je medusobno povjerenje, a strucnost 
ionako ni u jednom trenutku nije bila 
upitna", rekao je pukovnik Bencic te 
je dodao kako su im veliku pomoc ti 
jekom priprema pruzili i vojna polici 
ja i pripadnici naseq kontingenta koji 
se nalaze u Afganistanu. 

L. PARLOV 

Cromovi otputovali u Ukrajinu 
19. lipnja do 1. srpnja na poligonu 
Yavoriv nedaleko od grada Lavova 
u Ukrajini. Cetrnaestoricu gardista 
pripadnika 2. gbr, Gromova, pred 
vodi pukovnik Kresimir Lokas i 
natporucnik Davor Popovic. 
Vjezba CBE 05. je glavna qodis 

nja NATO/PfP vojna vjezba, a pro 
~ vodi se radi uvjezbavanja i ovlada 
:~ vanja temeljnim znanjima u opera 

-------'---------------'~ cijama potpore miru na razini boj- 
ne, promoviranjem interoperabilnosti 
oruzanih snaga koje sudjeluju na 
vjezbi i zemalja Mediteranskog dija 
loga u primjeni NATO standarda u 
provedbi mirovnih operacija vjez 
bama na zemljistu. Naglasak vjezbe 
je na provodenju zadaca prilikom osi 
guravanja osjetljivih tocaka i stvara 
nja sigurnosnog okruzja, kao i sprje 
cavanje pojedinaca i skupina u desta 
bilizaciji podrucja u kojem djeluju mi 
rovne snage. Tijekom trajanja vojne 
vjezbe nasi ce predstavnici odradivati 

Skupina vojnika hrvatskog nacio 
nalnog kontingenta, koju cine pri 
padnici satnije za mirovne operacije 
2. gbr, otputovala je 17. lipnja name 
dunarodnu vojnu vjezbu "Cooperati 
ve best effort 2005." u Ukrajinu. 
Iz zracne luke Pleso ispratili su ih 

zapovjednik HKoV-a general pukov 
nik Marijan Marekovic i zapovjednik 
2. gardijske brigade Gromovi briga 
dir Branko Predraqovic. 
Medunarodna vojna vjezba "Coope 

rative best effort 2005." odrzava se od 
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pojedinacnu i zajednicku obuku kao i 
zahtjevne vjezbe na zemljistu. Uz ce 
remonijalno otvaranje vjezbe, pro 
gramski su predvidene i druge za 
nimljive aktivnosti domacina, kao i 
stranih sudionika vjezbe, pri cemu su 
predvideni dani prezentacije medija i 
kulture uz posjete visokih duznosnika 
i uzvanika iz Ukrajine i inozemstva. 
Pripadnici 2. gbr. Gromovi, 2. pje 

sacke bojne iz sastava satnije za mi 
rovne operacije, sa zapovjednikom 
voda natporucnikorn Davorom Popo 
vicem, aktivni su sudionici Domovin 
skog rata s bogatim ratnim iskust 
vom, te kvalitetno uvjezbani u svla 
davanju vojne obuke iz mirovnih ope 
racija. Nasim predstavnicima u Skop 
lju pridruzio se i kontingent vojnika 
iz OS Republike Makedonije koji ce 
sudjelovati s nasim gardistima na za 
jednickoj vojnoj vjezbi mirovnih ope 
racija u Ukrajini. 

I. MATOSEVIC 

HHVATSKI 
24. lipnja 2005. V8JNIK 
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Vojni izaslanici u Sredistu za borbenu obuku 
Predstavnici Vojnodiplomatskog 

zbora akreditirani u Hrvatskoj 16. lip 
nja posjetili su Srediste za obuku na 
vojnom poligonu "Eugen Kvaternik" 
u Slunju. Organizator jednodnevnog 
posjeta bio je ZIO predvoden brigadi 
rom Marijanom Biskicem, 
Susretu su izmedu ostalih nazocili 

zapovjednici Casnicke i Docasnicke 
skole, zapovjednici Sredista za obuku 
vojnika, te 'Iakticko-simulacijskoq sre 
dista, Glavni cilj posjeta VDZ-a bio je 
predstavljanje sustava MILES 2000 u 
provedbi suvremenog uvjezbavanja 
postrojbi. Polaznici temeljne docasnic 
ke izobrazbe pf esastva dvostranom 
taktickom vjezbom prikazali SU funk 
cionalnost i djelovanje sustava MI 
LES 2000. Uz to, vojni izaslanici imali 
su prigodu nazociti jos dvjema temat 
skim vjezbama: gadanje topnistva za 
potporu, ciji je cilj osposobiti polazni 
ke za samostalno vodenje i zapovije- 

danje desetinom topnistva 
za potporu, kao i protuo 
klopnoj paljbenoj vjezbi, Za 
daca te vjefbe bila je pro 
vesti skolsko pokazno bojno 
gadanje nepokretnih ciljeva 
protuoklopnim sredstvima 
prve i druge generacije. Bio 
je to ujedno zavrsetak obuke 
narastaja temeljne docasnic- "' 
ke izobrazbe pjesastva, ,., 
Osim pokaznih vjezbi na 

terenu, obilaska borbenih 
polozaja te predstavljanja 
takticko-tehnickih osobina sustava 
MILES 2000, predstavnicima VDZ-a 
brigadir Biskic i nacelnik Odjela za 
izobrazbu i obuku brigadir Mladen 
Brkljaca prezentirali su ustroj i budu 
ce zadace ZIO-a. Srediste za borbe 
nu obuku i njegov ustroj i zadace 
predstavio je zamjenik zapovjednika 
SBO-a pukovnik Mirko Stosic, a pov- 

jesnicu poligona i ulogu u OS-u izlo 
zio je zapovjednik poligona pukovnik 
Hrvoje Papst. Predstavnici VDZ-a 
bili su iznimno zadovoljni videnim, a 
zamjenik doajena VDZ-a brigadir 
Volodomir Kondratiuk je istaknuo ka 
ko se nada dace taj dogadaj biti put 
k jos kvalitetnijoj suradnji. 

M. PERVAN STIPIC 

Sportski dan djelatnika MORH-a i GS-a 

Nedugo nakon proslave Dana oru 
zanih snaga, zaqrebaeko "more" Ja 
run ponovno je bilo popriste dogada - 
nja u organizaciji MORH-a. Ovaj put 
bila je rijec o Sportskom danu 2005., 
namijenjenom sportu i rekreaciji, ali 
prije svega druzenju djelatnika upra 
va MORH-a i GSOS-a. 
Dogadaj je organiziran povodom 

Dana drzavnosti uz odobrenje minis 
tra obrane. 
Glavni organizatori Sportskog da 

na, djelatnici Odsjeka za kvalitetu 
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zivljenja Personalne sluzbe, u 
suradnji sa SRC-om "Jarun" i 
uz loqisticki udio Sluzbe za 
gospodarenje nekretninama 
pobrinuli su se da za ovaj do 
gadaj (steta sto je samo jedan 
put godisnje) osiguraju doista 
sve moquce uvjete kako bi pri 
padnici naseq ministarstva 
mogli pokazati svoje vjestine 
na sportskim terenima, ali se 
pritom i zabaviti (za to su se 
pobrinuli tamburasi iz "Slave- 

POBJEDNICI 
Nogomet: Slufba za gospodarenje 
nekretninama 
Badminton(Z): Marina Klarica 
Badminton(M): Damir Hercigonja 
Odbojka na pijesku(Z):Sluzba za 
gospodarenje nekretninama 
Odbojka na pijesku(M):J-1 
Sah: Vladimir Bozic 
Povlacenje konopa: J-1 
Minigolf: Darke Perhat 
Pikado(Z): Luciana Klobas-Dobrovlc 
Pikado(M): Zeljko Polonijo 
Viseca kuglana: Edita Hadanovic 
Stolni tenis CZ & M): Alisa Pavlinec 

nija banda"). Jedino na sto se nije 
moglo utjecati bile su vremenske pri 
like, ali su i one bile odqovarajuce za 
ovaj dogadaj i 300-injak natjecatelja 
te njihovih kolega koji su im dosli 
pruziti podrsku, Bilo je suncano i to 
plo, a pljusak je pao tek navecer, ka 
da su sportska borilista vec utihnula. 
Naravno, iako je izbor natjecateljskih 

disciplina bio doista sarolik, najvecu 
pozornost privukli su noqometasi, Nji 
hova izvedba redovito je najuzbudljivi 
ja ali i najtemperamentnija. Sportske 
pohvale upucujemo svim pobjednici 
ma, ali u Coubertinovom stilu i osta 
lim sudionicima, bez obzira na poka 
zanu spremu (tjelesnu, ne strucnu). 
Zavrsni komentar? Lijepo je vidjeti 

da se ljudi bave sportom, ali ih je jos 
ljepse vidjeti na okupu, sve one koji 
dolaze iz raznih cjelina, obnasaju 
razne duznosti, kako se zajedno nat 
jecu, smiju, razgovaraju ... U rjecnici 
ma velikih tvrtki to se zove "team 
building", u slobodnom prijevodu 
"druzenje izvan radnog mjesta po 
maze da se na poslu postizu bolji re 
zultati" ... 

D. VLAHOVIC 
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-I MORH I 

U Dubrovniku odrzana Medunarodna konferencija o otvorenosti i komunikaciji te 
odnosu spram medija 

Open Up - poziv na otvorenost i suradnju 
Ovogodisnja je Open Up konferencija organizirana za glasnogovornike i djelatnike 
ministarstava obrane i oruzanih snaga koji svakodnevno suraduju s medijima, a cilj 
konferencije bila je medusobna razmjena iskustava te poboljsan]e komunikacijskih 
vjestina u odnosu spram medija i sveukupne javnosti, kao i jacan]e odnosa te 
medusobne suradnje svih sudionika 
----------------- Napisala i snimila Marija ALVIR ----------------- 

U organizaciji norveskoq i hrvatskog ministar 
stva obrane u Dubrov 

niku je od 15. do 18. lipnja 
odrzana Medunarodna 
konferencija o otvorenosti i 
komunikaciji te odnosu 
prema medijima pod nazi 
vom Open Up na kojoj su 
sudjelovali predstavnici vi 
se zemalja srednje i istocne 
Europe. Kako bi medusob 
no razmijenili iskustva s 
aspekta odnosa s javnoscu i 
informiranja ministarstava 
obrane, odnosno oruzanih 
snaga u sklopu kojih rade, 
u Dubrovniku su se okupili 
predstavnici Bugarske, 
Ceske, Estonije, Latvije, Li 
tve, Madarske, Poljske, Ru 
munjske i Slovacke, kao i 
Norveske, cije je Ministar 
stvo obrane glavni organi- 

• lskusni britanski novinar iz podrucja obrane 
John Chisholm pojasnio je u/ogu medija u od 
nosima s javnoscu 
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zator te konferencije i Hrvat 
ske, kojoj je ove godine pripala 
uloga zemlje domacina. Medu 
pozvanim zemljama koje se ni 
su odazvale bile su Albanija i 
Slovenija te Srbija i Crna Gora. 
Konferencijom u Oslu 2000. 

godine norvesko Ministarstvo 
obrane pocelo je s provedbom 
medunarodnog projekta Open 
Up u svrhu potpore izgradnji 
demokracije u zemljama sred 
nje i istocne Europe, a dosad 
su odrzane konferencije u Bu 
kurestu i Rigi (2001.), Budim 
pesti (2002.) i Pragu (2003.) te 
Varsavi (2004.). Ovogodisnja je 
Open Up konferencija organizi 
rana za glasnogovornike i dje- 

latnike ministarstava obrane i 
oruzanih snaga koji svakodnevno 
suraduju s medijima, a cilj konfe 
rencije bila je medusobna razmjena 
iskustava te poboljsanje komunika 
cijskih vjestina u odnosu spram me 
dija i sveukupne javnosti, kao i ja 
canje odnosa te medusobne surad 
nje svih sudionika. 

U ocekivanju uspjesnih rezultata 
Sudionike konferencije, koja se 

odrzavala u dubrovackom hotelu 
Excelsior, u ime organizatora poz 
dravio je prvo pomocnik drzavnoq 
tajnika norveskoq Ministarstva ob 
rane Kaare Helland-Olsen, a potom 
i nacelnica Sluzbe MORH-a za od 
nose s javnoscu i informiranje Ma- 

HRVATSKI 
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rijana Klanac, zazeljevsi svima dob 
rodoslicu u Hrvatsku i uspjesan rad 
na konferenciji. Tijek konferencije 
bio je vrlo intenzivan, a program 
zahtjevan, no vidljivi pozitivni po 
maci pokazali su da se mogu oceki 
vati i uspjesni rezultati, odnosno 
implementacija naucenoq u svako 
dnevnom poslu na podrucju odnosa 
s javnoscu. Za provedbu medijskih 
vjezbi, koje su izmedu ostalog po 
drazumijevale vjezbe pred kamera 
ma, bili su zaduzeni savjetnici i in 
struktori za komuniciranje i odnose 
s medijima norveske tvrtke The Me 
dia Lion, dok su predstavnici ze 
malja sudionita konferencije pred 
stavili svoje organizacijske cjeline 
zaduzene za odnose s javnoscu i in 
formiranje te razmijenili iskustva s 
tog podrucja. 
Tijekom konferencije odrzano je i 

I MORH Ii 

•... _~....!/ __ 

• 0 medijskoj politici NATO-a govorio je cesnlk za odnose s javnoscu i informiranje 
NA TO-ovog stoiera Robert Pszczel 

• Uneioc velikoj vrucini u potpalublju broda, izvrsno se izlaganje pukovnika 
Tomislava Vibovca slusek: s velikim zanimanjem 

nekoliko iznimno zanirnljivih preda 
vanja. 0 medijskoj politici NATO-a 
govorio je casnik za odnose s javno 
scu i informiranje NATO-ovog 
stozera Robert Pszczel, a iskusni 
britanski novinar iz podrucja ob 
rane John Chisholm pojasnio je sto 
mediji, odnosno njihovi predstavni 
ci novinari ocekuju od predstavnika 
odnosa s javnoscu ministarstava ob 
rane i oruzanih snaga. Hrvatsku 
ratnu mornaricu predstavio je kape 
tan korvete Darko Malecic, voditelj 
tima Operativne sluzbe Zapovjedni 
stva HRM-a, a o Strategijskom pre 
gledu obrane u Republici Hrvatskoj 
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govorio je pukovnik Tomislav Vibo 
vec, nacelnik odjela u Sluzbi za ob 
rambenu politiku i planiranje. 
Hrvatski su izlagaci svoje prezenta 
cije odrzali na brodu HRM-a kojim 
su potom svi sudionici plovili u 
dubrovackom akvatoriju, a osim 
ugodne plovidbe ratnim brodom go 
sti iz deset zemalja, zajedno s orga 
nizatorima i domacinima, imali su 
prigodu u pratnji strucnoq vodica 
obici i neke od dubrovackih kultur 
nih znamenitosti. 
Norveski su organizatori na kraju 

izrazili zadovoljstvo odrzanom kon 
ferencijom te su pohvalili hrvatske 

dornacine, razmijenivsi prigodne 
darove sa celnicom hrvatskog iza 
slanstva Marijanom Klanac, a za 
pomoc u organizaciji posebice su 
izrazili zahvalnost djelatnicima na 
se Sluzbe za odnose s javnoscu i in 
formiranje brigadiru Petru Cavaru i 
satnici :Z:eljki Tubic, koji su im, kao i 
svim drugim sudionicima, bill na 
raspolaganju tijekom cijele konfe 
rencije. Osim u dobroj organizaciji, 
sudonici konferencije uzivali su i u 
prirodnim ljepotama Dubrovnika te 
brojnim delicijama i vrhunskim vi 
nima posluzenim u ekskluzivnom 
dubrovackom hotelu, a ako je suditi 
prema rekacijama nasih gostiju, 
mozemo ih uskoro ocekivati i kao 
turisticke goste Lijepe Nase. • 
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NOVOSTI IZ VOJNE TEHNIKE 

HMEV nalazi kupce 
AUSTRALSKA tvrtka ADI ispo 

rucila je potkraj prosle godine dva 
inzenjerijska vozila HMEV (High 
Mobility Engineering Vehicle) kine 
skoj vojsci. Kinezi ce vozila testirati 
kako bi vidjeli odgovaraju li njiho 
vim zahtjevima. Vozila su predana u 
dijelovima i sklopljena su u Kini. 
Tako je odmah na pocetku provjeren 
prvi zahtjev - proizvodnja vozila u 
Kini. 
Kineska vojska trazi jeftino vise 

namjensko vojno inzenjerijsko vozi 
lo za razne zadace kao sto su ko 
panje zemlje, podizanje ili busenje. 
Za vozilo je bitno da moze djelovati 
i na vojnim i na civilnim zadacama. 
Koliko se zna HMEV je jedino vozi 
lo koje se zasad razmatra. 
Jedna od posebnosti HMEV-a je 

moqucnost samostalnog putovanja. 
Brzina po dobrom putu iznosi 
100 km/h, a doseg s punim spre 
mnikom iznosi 600 km. To posebno 
odgovara kineskoj vojsci u operaci 
jama pomoci nakon raznih katastro 
fa jer omoqucava vecu fleksibilnost 
i brze pruzanje pomoci uqrozenom 
stanovnistvu. 

ADI se ozbiljno 
priprema za mo 
quci posao pa je 
nasao i kinesku 
tvrtku koja bi 
mogla proizvodi 
ti vozila u Kini. 
u pocetku bi se 
samo sklapali od 
dijelova iz Au 
stralije, ali bi s 
vremenom Kine 
zi usvajali i pro 
izvodnju. 
Ocekuje se ka 

ko ce kineska 
vojska traziti ne 
ke sitnije modifi 
kacije i to opre 
manje za djelo 
vanje u zimskim 
uvjetima te na velikoj nadmorskoj 
visini. 
Kineska je vojska zaduzena i za 

pruzanje zurne pomoci nakon vecih 
katastrofa u kojima je uqrozeno ci 
vilno stanovnistvo. Poplave, potresi 
i slicne katastrofe su relativno ceste. 
Vojsci je bitno stici sto prije i pruziti 

I zraelska tvrtka IAI (Israel Airc raft Industries) nedavno je pred 
stavila svoj novi koncept mini 

bespilotne letjelice Bird Eye 400. 
Posebnost nove izraelske bespilotne 
letjelice je konstrukcijsko rjesenje 
kojim je predvideno da letjelica po 
povratku sa zadace slijece na leda, 
kako bi se izbjeglo ostecenje dra 
gocjene elektroopticke opreme koju 
nosi letjelica. 
Maksimalna tezina letjelice na po 

lijetanju iznosi 4 kg, ukljucujuci i 
senzorsku kupolu koja se vertikalno 
moze zaokretati do 180 stupnjeva. 
Letjelicu pokrece elektromotor, s 
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dvokrakom elisom. Specificni opera 
tivni zahtjevi te gabarit "korisnog" 
tereta kojeg nosi letjelica utjecali su 
na konstrukciju letjelice. Tako je 
"klasicno" rjesenje s glavnim staj 
nim trapom od pocetka odbaceno, 
kako bi se dobilo na letnim perfor 
mansama, odnosno kako bi se ha 
rem donekle 
smanjio vi 
zualni "pot 
pis" letjelice. 
Na gornjaku 
letjelice po 
stavljena su 
dva tzv. 

pomoc kad je najpotrebnija. Cini se 
kako je HMEV dobar odgovor na 
potrebe kineske vojske. 
Dosad je australskoj vojsci preda 

no 27 vozila HMEV, a 40 primjera 
ka modificirane inacice predano je i 
americkoj vojsci. 

M. PETROVIC 

Bird Eye 400 
"shock absorbera" kako bi se ub 
Iazilo slijetanje letjelice na leda. 
Inicijalna razvojna faza projekta 

je zavrsena, te je nedavno s uspje 
hom obavljeno vise letnih testiranja 
na razlicitim tipovima terena. Sama 
letjelica, odnosno sustav Bird Eye 
400 je modularnog tipa, odnosno la 
ko je sklopiv, tako da ga na terenu 
mogu bez puno teskoca nositi cetiri 
vojnika. 

I. SKENDEROVIC 
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NOVOSTI IZ VOJNE TEHNIKE ~ 

Finska ratna mornarica 
narucila cetvrti brod 
klase Hamina 

BRODOGRADILISTE Acker Fin 
nyards i finska ratna mornarica su 
potpisali ugovor vrijedan 28,6 mili 
juna americkih dolara za izgradnju 
cetvrtog brzog raketnog broda (fast 
attack craft - PAC) klase Hamina. 
Izgradnja broda ce zapoceti odmah 
nakon predaje jos neimenovanog 
plovila potkraj 2006. ili pocetkom 
2007. godine. Cetvrti brod nastao je 
kao izbor koji je rezultirao uqovo 
rom za treci i cetvrti brod u prosin 
cu 2003. godine. Primopredaja tre 
ceg brzog raketnog broda najavlje 
na je u prvom dijelu 2006. godine. 
Kl.asa Hamina originalno je bila 

predvidena kao klasa brodova s dvi 
je zapovjedno-upravljacks platfor 
me kako bi se moglo upravljati s 
najvise osam T-2000 vozila s pove 
canom pokretljivoscu i pogonom na 
gusjenice na pneumatskim komora 
ma tzv. air cushion vehicles. S obzi 
rom na to da je program T-2000 
ukinut, pomorska sluzba ce biti na 
stavljena s dodatnim brodovima 
klase Hamina. 
Kako brodoqradilista Acker Finny 

ards nema drugih narudzbi u 2006. 
godini a finska ratna mornarica ima 
potrebu za novim, rnodernim, brzim 
raketnim brodovima pretpostavlja 
se kako bi mogla biti narucena do 
datna dva brza desantna broda sre 
dinom 2006. godine. 

M. PTIC GRZELJ 

BRVATSKI 
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As design and development costs are often a high percentage of the 
total cost of a system (including qualification and tests), the possibility 
to have a modular approach when conceiving new products can allow 
remarkable savings. 

This procedure has been followed in the design of our families of turrets: 
HITROLE®, HITFIST®, HITFACT®. 

Ranging from 7.62 up to 120mm, Oto Melara turrets also represent the 
ideal candidate for retrofit programs of existing vehicles thanks to their 
weights and dimensions. 

This unique approach of "menu" turrets is raising great interest in the 
international markets for the commonalities and standardization it 
allows. 

Q) oto melara 
A FINMECCANICA COMPANY 

Oto Melara via Valdllocchi, 15 La Spezia (Italy) 
tel ( +39) 0187 581111 - fax ( +39) 0187 582669 

Hfghir fhinlri 
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~ RAYNO ZRAKOPLOVSTVO 

Predstavljeni CeSki JAS-39C Gripeni 

U sklopu aeromitinga, ti. Dana otvorenih vrata zrakoplovnih baza Caslav i Prerov. predstav/ien je novi avion u 
lovackom sastavu ceskih zracnih snaga - JAS-39C Gripen 

L ovacka komponenta ceskoq rat 
nog zrakoplovstva opremljena 
je avionima JAS-39C Gripen, 

kao i vjezbovnim dvosjednim inaci 
cama JAS-39D. Taj podatak je u 
zadnjih pola godine predstavljao 
predmet brojnih rasprava na kojima 
se raspravljalo o nabavi, adaptaciji i 
brojnim postavljenim zahtjevima i 
normama koje je trebalo zadovoljiti 
za uspjesno uvodenje Gripena u 
aktivnu uporabu u redovima ceskih 
zracnih snaga. Podsjetimo se na tre 
nutak nekih vaznih dogadaja koji 
su prethodili konacnoj realizaciji 
"ceskoq" Gripena. Nakon sto je, na 
temelju opsezne strucne studije, 
donesena odluka za nabavu Gripe 
na kao buduceq lovca ceskih zrac 
nih snaga, definiran je i usvojen 

proizvodni program koji je u sebi 
sadrzavao posebne elemente naru 
citelja. Tako je u Gripene za cesko 
ratno zrakoplovstvo ugradena elek 
tronicka oprema programirana po 
sebnim softverom u koji su imple 
mentirani specificni parametri koje 
je definirao narucitelj. Cjelokupni 
proces proizvodnje aviona se odvija 
u SAAB-ovoj tvornici u Linkopinqu 
u Svedskoj. 
Prvi "ceski" Gripen je poletio 18. 

listopada 2004., a ceski piloti SU, 
nakon obuke, na Gripenima poceli 
letjeti pocetkom 2005. godine. Prvi 
Gripen je u Cesku dosao u travnju, 
a isporuka ce trajati do kolovoza 
2005. godine. Preobuka ceskih pilo 
ta-instruktora, uz opsezni program, 
izvodila se tijekom 80 letova. Vodi 

telj ceskih pilota-in 
struktora, pukovnik 
Petr Mikulenka, izja 
vio je kako je skupi 
na ceskih pilota-in 
struktora nakon pre 
obuke u Svedskoj 
sposobna za daljnji 
prijenos specificnih 
znanja i vjestina na 
pilote-lovce ceskih 
zracnih snaga te da 
je druga skupina is 
kusnih pilota-in 
struktora usvojila sa- 
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Napisao i snimio Danijel VUKOVIC 

mo 35 specificnih modova, tj. letac 
kih elemenata potrebnih za prijelaz 
na Gripena. Nakon sto je uspjesno 
zavrsio preobuku, pukovnik Miku 
lenka zajedno sa svojim kolegom, 
pukovnikom Michaelom Boruvkom, 
predstavlja "nove" instruktore u 
ceskim zracnim snagama. Iz razgo 
vora s pukovnikom Mikulenkom o 
njegovoj letackoj karijeri, nazire se 
iskusni lovacki pilot koji je svoju le 
tacku karijeru poceo 1987. godine 
te je do danas na lovcu MiG-21 
ukupno naletio 1500 sati. Napomi 
nje kako je na MiG-u 21 vrlo tesko 
letjeti te da gotovo cijelo vrijeme 
dok je u zraku treba intenzivno mi 
sliti na navigaciju i ostale esencijal 
ne letne parametre. U navedenu 
konstataciju se dodatno uvjerio, ka 
ko kaze, otkako je postao pilot na 
Gripenu. Za razliku od MiG-a 21, 
tijekom leta na Gripenu gotovo cije 
lo vrijeme posada posvecuje prou 
cavanju sustava i usredotocuje se 
na letacki zadatak, dok sofisticirani 
uredaji za kontrolu i odrzavanje let 
nih parametara znatno "pomazu" 
pilotu te mu olaksavaju proces navi 
gacije. Naravno, prvi stupanj obuke 
i "prvi letovi" na Gripenu izvodit ce 
se u posebnom simulatoru. • 

Tekst u cije/osti procitajte na: 
www.hrvatski-vojnik.hr 
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Republic F-84 Thunderjet 
ratnih zrakoplovstava 

Najveca ie vriiednost F-84 Thunder}eta. osobito inacice G. u cinienici da je bio prvi mlazni /ovac broinih 
Domagoj MICIC 

R azvoj Thunderjeta pokrenut je kako bi se osigurao sto veci 
broj tipova ratnih aviona koji 

ce zamijeniti one pokretane klipnim 
motorima. Tvrtka Republic pokre 
nula je 11. studenog 1944. razvoj 
svog prvog lovackoq aviona na 
mlazni pogon na poticaj americkoq 
ratnog zrakoplovstva, preciznije 
njegovog dijela Air Materiel Com 
mnad. Novi je lovac trebao zamije 
niti lovac P-4 7 Thunderbolt istog 
proizvodaca. Zbog toga je u samom 
pocetku razvoja razmatrana moquc 
nost da se u nesto modificirani trup 
Thunderbolta ugradi turbomlazni 
motor General Electric TG-180 
(1-35). ali se od toga ubrzo odusta 
lo. Umjesto toga za TG-180 projek 
tiran je potpuno novi avion. Ra 
zvoj bi vjerojatno tekao brze da 
americko ratno zrakoplovstvo nije 
prvobitno trazilo da novi lovac 
mora imati brzinu od najmanje 
521 cvora (938 km/h). borbeni ra 
dijus djelovanja 738 nautickih 
milja (oko 1330 km) i naoruzanje 
koje bi se sastojalo od osam tes- 
kih strojnica kalibra 0,50 inca 
(12,7 mm) ili sest teskih strojnica 
kalibra 0,60 inca (14.6 mm). Ubr- 
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zo je postalo ocito da su ti zahtjevi 
preveliki, pa su smanjeni na borbe 
ni radijus djelovanja od 612 nautic 
kih milja (oko 1100 km) i naoruza 
nje od "samo" sest teskih strojnica 
kalibra 0,50 inca, Tako je smanjena 
uzletna masa koja je bila najveci 
problem za slabasni motor TG-180 
koji je morao pokretati novi lovac. 
Prvi je prototip, oznacen kao 

XP-84 (serijskog broja 45-59475) do 
vrsen u prosincu 1945. Nakon po 
cetnih ispitivanja na zemlji prototip 
je rastavljen da bi ga se transport 
nim avionom Boeing XC-97 preba 
cilo iz Republicovog pogona u Far 
mingdaleu (New York) u zrakoplov 
nu bazu Muroc u Kaliforniji. Nakon 
ponovnog sastavljanja i ispitivanja 

Lovci-bombarderi F-84G bili su osposobljeni 
i za nosen]« taktickog nuk/earnog oruija 

prvi je let obavljen 28. sijecnja 1946. 
a avionom je upravljao bojnik Willi 
am A. Lien. Tako je Thunderjet po 
stao prvi americki mlazni lovac na 
pravljen nakon okoncanja II. svjet 
skog rata. Drugi je prototip poletio 
u kolovozu 1946. Tijekom testiranja 
oba prototipa postignuta je maksi 
malna brzina od 94 7 km/h na razini 
mora. Oboren je i arnericki brzinski 
rekord jer je postignuta brzina od 
977 ,5 km/h. Oba je prototipa pokre 
tao turbomlazni motor 135 GE7 po 
tiska 16,6 kN. Neste snazniji motor 
135 GE 15 potiska 17, 7 kN ugraden 
je u jedan XP-84A prototip i u 15 
predserijska YP-84A namijenjena is 
pitivanju aviona i uvodenju u opera 
tivnu uporabu. Isti je motor odabran 
i da pokrece serijske P-84B. U me 
duvremenu je proizvodnja motora 
prebacena iz General Electrica u 
tvrtku Allison te je dobio novu oz 
naku 135-A-15. Prvi od 15 proizve 
denih YP-84A predan je u travnju 
1947. Naoruzali SU ih sa sest teskih 
strojnica kalibra 12,7 mm (cetiri u 
nosu i dvije u krilima). • 

Tekst u cijelosti procitajte na: 
www.hrvatski-vojnik.hr 
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Kronika bliskolstocnog sukoba (VI. dio) 

Posezanje za terorom 
Nemoc Pa/estinaca da oru:ianim putem vrate izgub/ienu zem/iu imala ie za posliedicu okretanie nekonvencional- 

.., ' t • " 1' , ' • . 
nim nacinima borbe kao sto ie terorizam. Potkrai sezdesetih godina prekogranicni upadi na izrae/ski teritorii ever 

/uirali su u smislienu strategiju borbe protiv lzrae/a teroristickim sredstvima. Postupno je terorizam kao oblik poli 

ticke borbe prihvatila vecina orui.anih skupina u regiii od Muslimanske brace u Egiptu do Hezbol/aha u Libanonu 
Hrvoje BARBERIC ----------------- 

: . 
• Pos/jedice Hezbollahova napada na americku vojarnu u 
Beirutu 1983. g_odine 

S
v ezdesetih godina je bliskoisto 

cni konflikt izasao izvan okvira 
regije. Nakon sto je arapska 

nernoc na bojnom polju bila doka 
zana u tri rata s pomzavajucim 
ishodom za arapske zemlje, Pales 
tinci su posegnuli za drugim meto 
dama borbe. Desetine mladih Pales 
tinaca, koji su rodeni i odrasli u 
izbjeqlickim logorima daleko od do 
movine, bili su sedamdesetih godi 
na spremni umrijeti za palestinsku 
stvar u spektakularnim teroristickim 
pothvatima. Sedamdesetih godina 
su svjetske agencije gotovo tjednim 
ritmom izvjestavale o nekoj terori 
stickoj akciji, ponekad izvedenoj ti 
sucama kilometara daleko od Bli 
skog istoka, iza koje su stajali Pales 
tinci. 
No, terorizam nije bio ekskluzivan 

patent palestinskih Arapa. Naime, 
zidovske oruzane skupine, medu 
kojima su teroristickom praksom 
odskakali skupine Irgun Zvai Leu 
mi i tzv. Sternova banda, jos su ce 
trdesetih godina dvadesetog stolje 
ca u Palestini izvodile teroristicke 
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akcije usmjerene pro 
tiv britanske mandat 
ne uprave. Najpozna 
tija takva operacija 
svakako je bilo unis 
tenje jednog krila ho 
tela "Kralj David" u 
Jeruzalemu u kojem je 
osim britanskih vojni 
ka stradao i velik broj 
arapskih i zidovskih 
civila. 
Zidovski atentator iz 

tzv. Sternove bande je 
tijekom primirja u 
prvom Izraelsko-arap- 

skom ratu 1948. godine ubio medu 
narodnog posrednika grofa Berna 
dottea cime je pokopan i prvi poku 
saj mime medijacije zidovsko-arap 
skog sukoba izvana. Gorkom ironi 
jom povijesti, palestinski Zidovi su 
postali zrtvom pravila borbe koja su 
sami uspostavili. 
Ubrzo po zavrsetku prvog Izrael 

sko-arapskog rata 1949. godine, po 
cinju upadi palestinskih fedajina na 
izraelski teritorij gdje su meta cesto 
bili izraelski civili, za sto se lzrael 
revansirao oruzanim odgovorom na 
teritorij zemlje iz koje je napad do 
sao. Osim u Izraelu, palestinski 
izbjeglice su 1951. godine izveli 
ubojstvo jordanskog kralja Hussei 
na I. Palestinski gerilski i teroristic 
ki napadi na Izrael dobili su politic 
ki okvir na summitu Arapske lige, u 
lipnju 1964. godine u tada jos uvi 
jek arapskom Jeruzalemu, stvara 
njem Palestinske oslobodilacke or 
ganizacije. PLO ce u kasnijem sta 
diju postojanja odbaciti terorizam i 
izgraditi image politickoq pokreta 
no i dalje ce zadrzati veze s radikal- 

nim palestinskim skupinama. 
Izraelske obavjestajne sluzbe su i 

same izvodile atentate i akcije tero 
ristickoq karaktera u inozemstvu. 
Najpoznatija izraelska kampanja bi 
la je tzv. Afera Lavon usmjerena 
protiv Egipta, a nazvana po izrael 
skom ministru obrane Pinchasu La - 
vonu. Naime, pocetkom pedesetih 
godina agenti izraelskog Mossada 
diljem Egipta postavljali su bombe 
na zapadne ciljeve, s namjerom dis 
kreditacije novog egipatskog rezima 
i sprecavanja britanskog povlacenja 
iz Egipta. 

Serija palestinskih terortsticklh 
akcija 
U lipnju 1968. godine trojica Pa 

lestinaca otela su zrakoplov izrael 
ske kompanije El Al na letu iz Rima 
u Tel Aviv. Iako su se otmice zrako 
plova dogadale i ranije, El Alov zra 
koplov je bio prvi koji je otet u poli 
ticke svrhe. Zahvaljujuci publicitetu 
koji je otmica priskrbila za palestin- 

sku stvar, doslo je do eksplozije bro 
ja slicnih al{cija U cemu SU ponovno 
prednjacili Palestinci. Uslijedile su 
nave velike palestinske teroristicke 
akcije; u kolovozu 1970. simultano 
su oteta cetiri zrakoplova koja su 
unistena u jordanskoj pustinji i ini 
cirala meduarapski rat u Jordanu. 
U rujnu 1972. godine, nekoliko da- 
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~-~ • Poceci te- 
~,,,.,,,:~~ •.. ~ rorizma na 

8/iskom isto 
ku - jeruza 
lemski hotel 
"Kralj David" 
unisten u na 
padu ikiov 
skih ekstre 
mista 

. na nakon pocetka Olimpijskih igara 
u Miinchenu osam terorista iz frak 
cije PLO-a Crni rujan upalo je u 
Olimpijsko selo gdje su uzeli skupi 
nu izraelskih sportasa za taoce. 
Zahvaljujuci prisutnim TV kamera 
ma iz cijelog svijeta, milijuni ljudi 
su bili u prilici pratiti krvave doga 
daje u Olimpijskom selu kada je 
nakon traljave akcije njemacke poli 
cije poginulo svih devet talaca. 
U lipnju 1976. skupina palestin 

skih terorista povezanih s njemac 
kom skupinom Baader Meinhoff 
otela je zrakoplov Air Francea na 
letu iz Izraela u Francusku i 
preusmjerila ga prema Ugandi u 
srcu Afrike. Otmicari SU trazili pu 
stanje zatvorenih palestinskih bora 
ca u Izraelu, Keniji, Zapadnoj Nje 
macko] i Svicarskoj prijeteci pocet 
kom likvidacije talaca. Iako je izra 
elski stav prema terorizmu bio tra 
dicionalno nepopustljiv, izraelska 
vlada se upustila u pregovore dok 
je vojska uzurbano radila na planu 
oslobadanja talaca. U iznimno rizic 
noj operaciji, unatoc udaljenosti od 
nekoliko tisuca kilometara, izraelski 
komandosi koje su vodili buduci iz 
raelski premijer Ehud Barak i brat 
izraelskog premijera Benjamina Ne 
tanyahua - Yonatan Netanyahu, 
svladali su ugandske vojnike i otmi 
care. Taoci su oslobodeni uz mini 
malne gubitke te dopremljeni u Iz 
rael. Operacija izraelskih komando 
sa u Entebbeu 1976. godine ostala 
je do danas jedna od najsmjelijih 
komandoskih akcija svih vremena. 
Osobito su teske bile palestinske 

teroristicke akcije s velikim civilnim 
zrtvama medu kojima i mnogo djece, 
prilikom otmica autobusa u mjestu 
Avivim Moshav 1970. godine, stam 
bene zgrade u Kyrjat Shmona 197 4. 
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godine te skole u kibucu Maalot 
mjesec dana kasnije, a veliki medij 
ski publicitet je dobilo zauzimanje 
broda Achille Lauro Palestinske oslo 
bodilacke fronte 1985. godine. 

Vrijeme samoubllaekih napada 
Postupno su terorizam kao oblik 

politicke borbe prihvatili gotovo svi 
politicki pokreti diljem regije. U 
Egiptu je sedamdesetih godina te 
roristicku djelatnost prihvatio po 
kret Muslimanska brace 
osnovan jos dvadesetih 
godina dvadesetog sto 
Ijeca, Najpoznatija akci 
ja izvedena u suradnji s 
drugom egipatskom 
skupinom Islamskim 
Jihadom ubojstvo je egi 
patskog predsjednika 
Sadata 1981. godine kao 
odmazda za represije 
prema egipatskim fun 
damentalistima i priblizavanje 
Egipta Izraelu. Muslimanska braca 
igrala su ulogu u zbivanjima u regi 
ji; u vojnom udaru u Sudanu 1989. 
godine te u neuspjelom ustanku 
protiv sirijskog rezima u gradu 
Hammahu 1982. godine. Nakon sto 
su Muslimanska braca prihvatila 
politiku kao modus djelovanja, de 
vedesetih godina su glavninu tero 
ristickih aktivnosti u Egiptu preu 
zele teroristicke organizacije Islam 
ski Jihad i Gamma al Islamya. 
U Libanonu je pak utjecaj Irana 

• Ulicne demonstracije Hamasa - tero 
risticke skupine imaju cvrs: temelj me 
du pa/estinskim tinejdierima 

na lokalne sijite imao za posljedicu 
organiziranje teroristicke skupine 
Hezbollah i pojavu prakse samoubi 
Iackoq terorizma. U travnju 1983. 
godine je izveden prvi veliki sam 
oubilacki napad ciji je cilj bilo ame 
ricko veleposlanstvo u Beirutu. 
Zgrada veleposlanstva je gotovo u 

DOSSIER~ 

potpunosti unistena, a akcija je od 
vela u smrt 63 covjeka. U listopadu 
iste godine je izvedena nova velika 
samoubilacka akcija; simultani na 
padi automobilima bombama na ba 
zu americkih marinaca u bejrutskoj 
zracnoj luci te na vojarnu francu 
skih padobranaca. Za americke 
oruzane snage samoubilacke akcije 
u Beirutu bile su teski udarac i naj 
veci ljudski gubitak nakon Vijet 
namskog rata, kao i za francusku 

vojsku nakon zavrsetka 
Alzirskoq rata. Samoubi 
lacki napadi Hezbollaha 
imali su izravne politic 
ke konzekvence; naime 
Sjedinjene Drzave, Veli 
ka Britanija i Italija u 
veljaci 1984. godine po 
vukli su svoje vojnike iz 
Libanona, a nekoliko 
mjeseci kasnije to je uci 
nila i Francuska. Nakon 

sto su izgubili zapadne vojnike kao 
metu, Hezbollah se okrenuo izvo 
denju samoubilackih akcija protiv 
izraelskih trupa u Libanonu i regu 
larne libanonske vojske. Ukupno je 
u Libanonu od 1983. do 1999. godi 
ne izvedeno pedesetak samoubilac 
kih akcija, od cega se gotovo polo 
vina moze pripisati Hezbollahu. 
Medijski najeksponiranije terori 

sticke akcije devedesetih godina su 
u svakom slucaju bile samoubilacke 
akcije palestinskih teroristickih sku 
pina s namjerom potkopavanja bli 
skoistocnoq mirovnog procesa. S 
praksom sarnoubilackih napada pa 
lestinske skupine pocinju razmjerno 
kasno, prvi napad je zabiljezen tek 
1994. godine. Dvije najpoznatije pa 
lestinske teroristicke skupine koje 
su prakticirale samoubilacke napa 
de su Hamas i Islamski Jihad ko 
jima se od pocetka 2002. godine 
pridruzila i skupina Brigade Muce 
nici Al Aqse. Prvih godina samoubi 
lackih napada mete palestinskih 
bombasa samoubojica uglavnom su 
bili izraelski vojni ciljevi, da bi se 
kasnije njihovo djelovanje premjes 
tilo i gotovo iskljucivo usmjerilo na 
civilne mete. • 

Tekst u cije/osti procitajte na: 
www.hrvatski-vojnik.hr 
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BIBLIOTEKA 

Grozdana Cvitan: "Od cizama do petka - 
(D)opisi rata", Stajer-graf, Zagreb, 2002. 
Ovo je zbirka prikaza i kritika knjiga te osta 
lih svjedocanstava o Domovinskom ratu ob 
javljivanih u casopislma i novinama. Svoja I rota 
lucidna i britka zapazanja autorica nije og 
ranicila na odredenu formu, pa njezine kri- 
tike biljeze podjednako knjizevnu produkci- 
ju, memoaristiku, dokumentaristiku ... lz knjige je evidentno da 
su svoje zapise o Domovinskom ratu ostavili mnogi sudionici 
koji su se o rat ocesall (iii je rat ocesao njih), oni koji su u rat 
isli na vojni poziv, koji su svoje sudjelovanje u njemu odabrali 
dragovoljno, zapisavsi svoja sjecanja i osjecaje u ovu knjigu, 
od (vojnickih) cizama do (knjizevncq) petka. Kako to navodi 
Marijana Rukavina .lerkic, "tako su s jedne strane rodene ne 
ke nove, autenticne knjizevne zvijezde i, s druge strane, neki 
novi publicistlckl falsifikatori, a izmedu je golema lepeza onih 
autora koji u svakoj izdavackoj produkciji cine vecinu i grade 
ukupnu sliku teme i vremena". Ono sto je vazno i zbog cega je 
trebalo tiskati ovu knjigu jest autoricina hrabrost i analitlcka 
preciznost kojom ponekad u vrlo osjetljivoj gradi nastoji pro 
naci istinu (knjizevnu i ljudsku). lscitavajuci knjige o onome 
sto se dogadalo u ratu i refleksije na taj rat, Grozdana Cvitan 
svojim je kritikama ispisala povijest pitanja sto ih je rat po 
stavio autorima knjiga i svima nama, bez obzira na to jesu Ii bi 
Ii sudionici iii prornatraci, A autorica istice da su cesto na ispi 
sivanje tih stranica utjecali i tzv. vanjski cimbenici "pa su za 
pisi bili suvise emocionalni za nesto sto pretendira biti prikaz 
tudeg teksta". Stoga ovu knjigu ona shvaca ponajprije kao dio 
grade (objavljivane tijekom osam godina u razlicitirn novinama 
i casoplslma) o nekim temama koje su joj se cinile dovoljno za 
nimljivima za daljnje istrazivanje. Nikolina PETAN 

FILMOTEKA 

• amerifka drama (87 min) 
• distributer: Discovery film i video 
• redatelj: Jacob Aaron Estes 
• glavni glumci: Rory Culkin (Sam), Ryan 
Kelley (Clyde), Josh Peck (George) 

Kad srarnezljivi Sam prizna svom zastitnicki nastrojenom sta 
rijem bratu Rockyju da ga zlostavlja skolsk! nasilnik George, 
zajedno ce poraditi na osvetniekom planu. Braca pozivaju Ge 
orga da im se pridruf na putovanju rijekom, putovanju koje bi 
trebalo rezultirati konacnirn ponizenjern skolskoq zlostavljaca. 
Pridruzuje im se jos nekoliko prijatelja. Ali putovanje ce razot 
kriti neke strogo cuvane tajne. Pokazat ce se da je George tek 
usamljeni djecak zeljan prijateljstva i pazn]e, No, rnozda je vec 
prekasno ... lzvrstan film "lskupljenje na rijeci" debitanta Ja 
coba Aarona Estesa prosao je, na zalost. prlhcno nezapazeno 
u hrvatskim kinima. Mnogo smo puta na filmskom platnu bili 
svjedoci kako idilicni rnladenacki svijet moze u potpunosti ne 
stati u jednom jedinom danu. Djeca u trenu spoznaju da nije 
nimalo jednostavno kontrolirati se i ne ciniti drugome zlo. Po 
kazuje se kako jedna losa misao vuce drugu, druga vuce trecu 
i tako redom dok covjek ne izgubi kontrolu nad svojim mislima 
i (ne)djelima te pocini zlo koje nije htio pociniti, Prije zavrsne 
pohvale moram upozoriti da je ovo tjeskoban i vrlo spor film. 
Sigurno ce vam se ueiniti da traje predugo i da se nista ne do 
gada. Budite strpljivi i sacekajte, film ce vas visestruko nagra 
diti. Sjetit cete se sebe i kako ste u kriznim situacijama raz 
misljali kada ste bili djeca (naravno, cineci mnogo bezazlenije 
stvari). Uz nuzno isticanje izvrsnog scenarija i superiorne rezi 
je, jos jednom moram istaknuti da je najbolja strana ovog 
filma dojmljiva djecja gluma. Svi glumci su izvrsno vodeni sto 
je rezultiralo ni manje ni vise nego "Zlocinom i kaznom" XXI. 
stoljeca. S najvecim zanimanjem ocekujern drugi film ovog ne 
zavisnog americkoq filrnasa, s nadom da ga je vidjela i koja 
nasa umisljena redateljska velicina. "lskupljenje na rijeci" sa 
vrseni je dokaz da se i bez mnogo novaca mofe proizvesti re 
mek-djelo. Samo treba imati dobru ideju i talenta da je pro 
vedes u djelo. Leon RIZMAUL 
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VREMEPLOV 

"Prva revija domaceq filma" odrfana je 
24. lipnja 1954. u Puli. Kako je pulski 
festival s godinama postao najvafni]] 
filmski dogadaj u zemlji, tako su sve vi 
se rasli i problemi koji su ga okruzivall. 
Znati koje je filmove Tito iskreno volio, 
a koji mu nisu bili po volji ubrzo je po- 

stala igra napetija od drzavne lutrije. S druge strane, prolaz filma 
kod publike bio je najvazniji segment festivala. Filmovi s tematikom 
II. svj. rata (popularni partizanski filmovi), kao i oni koji su isli uko 
rak s erotskim oslobadanjem u svjetskom filmu, najcesce su imali 
primat. Godine 1991. trebao se odrzati posljednji festival s pred 
znakom "jugoslavenski". No, zbog eskalacije rata u Hrvatskoj, fes 
tival je otkazan nekoliko sati prije samog otvaranja. Vee slijedece 
godine odrzan je festival samo hrvatskog filma. No 1993. godine 
festival ponovno nije odrzan zbog toga sto nijedan film za tu godinu 
jos nije bio dovrsen, Od 1994. Pula se napokon pokrenula, nepre 
kidno mljenjajuci koncepciju gotovo svake godine. Ona i dalje osta 
je jedino mjesto gdje se sva hrvatska duqometrazna filmska proiz 
vodnja pojedine godine moze vidjeti odjednom. 

28. lipnja 1914. Sarajevski atentat 
1 .::."',_....._, ,.., Atentat na austrougarskog prijestolona- 

sljednika Franju Ferdinanda izveden je za 
vrijeme njegova posjeta Sarajevu, a nakon 
obilaska vojnih postrojbi u Bosni i Hercego 
vini. Zajedno s Franjom Ferdinandom smrt 
no je stradala i njegova zena Sofija, koja je 
k tome bila i trudna. Policijska istraga, a 
pogotovo dokumenti otkriveni 1919., poka 
zali su da je atentat organiziran u Beogra 
du. Glavni zaeetnlk i organizator cijele ak 

cije bio je sef srbijanske obavjestajne sluzbe i voda tajne teroris 
ticke organizacije "Ujedinjenje iii smrt" (Crna ruka), pukovnik Dra 
gutin Dlmltrijevlc Apis. Prvi pokusa] atentata, kojeg je je bombom 
izveo Nikola Cabrinovic, nije uspio, pa je u drugom pokusaju Gavrilo 
Princip iz neposredne blizine pucao u nadvojvodu i njegovu pratnju. 
Kao sto znamo, sarajevski atentat postao je povod za I. svj. rat i 
najvece krvoprolice dotadasn]e povijesti. 

Leon RIZMAUL 

DUHOVNOST 

Bog te ceka 

Jedini covjekov neprijatelj jest grijeh. Ne covjek; ne Bog, ne 
prirode, nego samo grijeh. Mozemo reci da sve sto je protiv sav 
jesti, tj. osobnog etickoq uvjerenja jest osobni grijeh. Da bi nesto 
bilo osobni grijeh, trebaju biti ispunjena tri uvjeta - treba biti sa 
drzajem iii materijom grijeh, covjek: treba znati da je to grijeh i 
on ili ona trebaju svjesno odluciti da to ucine. Grijeh je u konec 
nici kidanje komunikacije s Bogom. To je kao kada se rijeka od 
voji od izvora i pretvori u rnocvaru u koju se nastanjuju zebe 
krestece i zmije. Zato je danasnji svijet pre pun trvenja? Smrt visi 
nad svakim, krivnja izgriza svakog stanovnika zemlje. Trpljenje, 
bolesti, qrizodusjs, razbojstva, mrznje - sve to ima izvor u grije 
h u. Zbog grijeha je tesko doci do Boga koji je jedina inoqucnost 
zivota, mira, blagostanja - zivote u punini. Zelis Ii se sada opre 
dijeliti za Svemoquceqe i za Ljubav? Bog te eeks! 

Mirko COSIC 
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MILITARIA 

Poceci vojnih odora 
V ojne su odore, kao unaprijed odreden oblik odijevanja, 

prerasle u sluzbeno propisa 
nu odjecu, koja oznacuje pri 
padnost osobe odredenoj po 
strojbi, ogranku ili vojnim 
snagama, povijesno gleda 
no u novije vrijeme. 
Opcenito se smatra kako 

su se odore u danasnjem 
obliku prosirile osnivanjem stal- 
nih armija nakon Tridesetogodi 

~~~ snjeg rata. Teske da je za to 
"'- · bila zasluzna jedna zemlja, 

a jos manje neka odredena 
osoba. Cini se kako se za 
misao o odorama nekako is 

todobno javila u nekoliko razlicitih zemalja. 
Jos od najranijih vremena u odijevanju vojnika tezilo 

se ujednacenosti, ali se jos nije moglo govoriti o odo 
rama u danasnjern smislu te rijeci, Primjerice, u Rim 
skom Carstvu uniformiranost je neprijeporno bila re 
zultat masovne proizvodnje odjece i opreme kojom je 
vojnike opskrbljivala drzava, Isto tako valjalo je trenu 
tacno i tocno razlikovati suborca od protivnika. 
Na vojne odore uvijek je utjecala tradicija. I danas su 

vidljivi dijelovi odora koji nemaju bas 
nikakvu uporabnu vrijednost, ali su 
zadrzani kao tradicionalni ili 
simbolicni uresi. 
Na krojeve i oblike odora 

utjecu i modni trendovi i 
tendencije vremena u kojem 
nastaju: razlike izmedu civil 
ne odjece i odora mnogo su 
manje no sto se na prvi po 
gled cini, Napokon, u nedav 
noj proslosti bili smo svjedoci ume 
tanja modnih trendova u suvremene odore vojski mno 
gih zemalja. 
Pocetkorn XV. stoljeca, za razliku od Francuza i Svi 

caraca koji su nosili bijele, mnogi su engleski vojnici 
na prsima ili ledima nosili crveni kriz (sv. Jurja). Pri 
padnici njemackih carskih ceta nosili su crveni kriz sv. 
Andrije ili tzv. burgundski kriz. Te su oznake kasnije 
zamijenjene sirokim pojasevima ili vrpcama (tzv. esar 
pama) koje su se nosile oko pojasa ili preko ramena. 
Boje tih esarpi ili poljskih amblema kako su ih neki 
nazivali, odredivao je zapovjednik, nerijetko u njih 
umecuci boje svojih vlastitih heraldickih simbola. 

Jurica MILETIC 

HRVATSKI 
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WEB INFO 

www.nsgtmo.navy.mi 

A meri~ka momarleka 
baza Guantanamo 
na Kubi posljednjih 

je godina poznatija kao 
mjesto gdje se u pritvor 
dovode ratni zarobljenici 
osurnnjiceni za poveza 
nost s a/-Qaidom i sllcnirn 
teroristickirn organizacija 
ma nego kao veliko sre 
diste koje ima svoju goto 
vo spektakularnu povijest 
i identitet. Naravno, bez 
obzira na cinjenicu da je 

unutar baze smjesten i zatvor za ratne zarobljenike, na 
sluzbenoj stranici ne rnoze se pronaci nista o tome. 
Sama stranica je vrlo jednostavno pripremljena, bez suvis 
nih reklama i pop-up prozora, te posjetitelju nudi sve rele 
vantne informacije o povijesti i sadasnjosti Guantanamo 
Baya. Postoje linkovi prema sluzbenoj stranici arnericke 
ratne mornarice, ali i prema pojedinim institucijama ustro 
jenim unutar baze, poput veterinarske klinike, dusobriznl 
ka, ombudsmana, pa cak i vojne bolnice. Na zalost. foto 
galerije nema. 
Vrlo zanimljiv link je i prema sluzbenom glasilu baze (Ga 
zette online), inace tiskanom izdanju koje na Netu rnozete 
procitati u PDF formatu. Vijesti, podaci o zapovjednistvu i 
ustroju, te osnovnoj namjeni baze na Kubi uobicajenl su lin 
kovi koje nalazimo na gotovo svim sluzbenim amerlckim 
siteovima. 
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Ivan BELINEC 

KVIZ pripremro D. VLAHOVIC 

1. U Prvi krizarski rat pozvao je papa: 
A Benedikt XV. 
B Urban II. 
C Ivan XXIII. 

2. Krizari su 1202. do temelja razorili: 
A Split 
B Dubrovnik 
C Zadar 

3. Ovaj krizarski vojskovoda utopia se u rijeci: 
A Frederik I. Barbarossa 
B Luj IX. 
C El Cid 

4. Jedan od ovih engleskih kraljeva bio je 
sudionik krizarskih ratova: 
A Ivan Bez Zemlje 
B Rikard Lavljeg Srca 
C Henrik VIII. 

5. Krizarskih ratova bilo je: 
A cetiri 
B devet 
C cetmaest 
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